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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Jaunumi no 
latviešu 

mītneszemēm
2. lpp.

Franks Gordons 
par Merkeles 

ceturto 
uznācienu

5. lpp.

Vai esam 
gaidīti 

atpakaļ Latvijā? 
Elīnas Pinto 

viedoklis
7. lpp.

Visvaldis Lācis 
(93) noskrien 

Berlīnes 
maratonu

12. lpp.

Pieminam 
Kārli Ulmani

8. lpp.

Rīgā tiekas 
latviešu ārsti

6. lpp.

City Music Society piedāvā koncertu:

TRIO PALLADIO
Otrdien, 17. oktobrī, plkst. 18.45

St. Bartholomew the Great baznīcā
(West Smithfield, London EC1A 7BE)

Eva Bindere, vijole; Kristīna Blaumane, čells; Reinis Zariņš, 
klavieres. Programmā Haidna, Vaska un Mendelsona darbi

Pēc koncerta pieņemšana, kur varēs iepazīties ar māksliniekiem

Biļetes £20.00, ieskaitot pieņemšanu
Brīvās Latvijas lasītāji var pasūtīt biļetes ar atlaidi, par £15.00 

internetā – www.eventbrite.com
vai rakstot 

City Music Society, 16 Chase Court Gardens, Enfield EN2 8DH, 
pievienojot čeku izrakstītu City Music Society

Brīvās Latvijas 
kalendārs ceļā pie Jums!

IegādājotIes šo kalendāru, jūs 
fInancIālI atbalstīsIt “brīvās latvIjas” 

Izdošanu. PērcIet sev un dāvInIet 
draugIem, kollēgām, bērnIem!

kalendāra Izdošanu atbalsta daugavas vanagu fonds 
lIelbrItanIjā un vIesnīca “radI un draugI”. to dāvanā saņems 
bIjušIe leģIonārI un dv organIzācIjas senIorI latvIjā

23. septembrī Latvijas vēstnie
cībā Londonā notika ikgadējā 
lat viešu kopienas Apvienotajā 
Kara listē organizāciju pārstāvju 
sanāk sme. 

Latvijas vēstniece Apvienotajā 
Karalistē Baiba Braže pateicās 
par organizāciju sniegto iegul
dījumu kopienas latviskās iden
titātes sa  gla bāšanā. Iepazīstinot 
ar paveikto un plānoto sadarbībā 
ar latviešu kopienu, vēstniece 
uz   svēra valodas, kultūras, izglī
tības un ekonomisko aktīvitāšu 
nozīmi saites ar Latviju uztu rē
šanā un nostipri nā šanā. Sanāk
smes dalībnieki tika informēti 
par 2018. gadā plāno tajām Lat
vijas Simtgades aktīvitā tēm, kas 
tiek organizētas, sadarbojoties 
dažādām Latvijas, Baltijas valstu 
un Apvienotās Karalistes or  ga
nizācijām. Diskusijās tika skar ta 
arī aktuālā situācija Brexit sa 
runās.

Latvijas Ārlietu ministrijas 
īpa šo uzdevumu vēstnieks dias
poras jautājumos Atis Sjanīts, 
informēj ot par diasporas polī
tikas aktuāli tātēm, atzīmēja fi  
n ancējuma pa  lielinājumu lat vie  
šu kopienas or  ganizāciju at  bal
stam. Diasporas organizāciju 
pār stāvji informēja par plāno
tajiem projektiem, izcēla labas 
sadarbības piemērus ar vēst nie
cību un pašu kopienās, kā arī 
pārrunāja jaunas sadarbības ie 
spējas. Kā lielākos izaicināju 
mus sanāksmes dalībnieki mi 
nēja ak  tīvo latviešu motivēšanu 
ilgtermi ņā, kā arī praktisko un 
finanču jautājumu risināšanu 
nedēļas no  gales skolu vajadzī   
b ām un kopie nas sarīkojumiem. 
Izskanēja bažas par jaunās pa 

Vēstniecībā 
Londonā tiekas 

latviešu kopienas 
aktīvisti

audzes latviešu valodas prasmju 
līmeni. 

No vēsturisko trimdas organi
zā ciju ‒ Latviešu Nacionālās pa 
domes Lielbritanijā, Daugavas 
Va  nagu fonda, Latvijas evaņģ  
ē liski luteriskās Baznīcas Lielbri
tanijā – puses tika piedāvātas at 
balsta un sadarbības iespējas 
jau najām diasporas organizā ci
jām. Tika pārru nāta arī goda 
kon sulu loma diasporas aktī vi
tāšu atbalstam.

Sanāksmes nobeigumā Baiba 
Bra že apliecināja vēstniecības 
turp  māku atbalstu pasākumiem 
un iniciātīvām, nodrošinot arī 
konsultācijas par diasporas at 
balsta projektu sagatavošanu.

Jāatzīmē, ka Apvienotajā Kara
listē ir izveidojusies lielākā lat
viešu kopiena pasaulē. Piektajā 
gads kār tējā kopienas organizā
ci ju sanāks mē piedalījās pār
stāvji no Latviešu Nacionālās pa  
domes Liel britanijā, Daugavas 
Vanagu fonda, Latvijas evaņģ  
ē liski lute riskās Baznīcas Liel bri
tanijā, orga nizācijas Bērzes Straz 
di, Bredfor das latviešu nedēļas no    
gales skolas “Saulespuķe”, Gērn 
sijas Latviešu asociācijas, Lon
do nas lat viešu sko las, Latviešu 
bied rības Skotijā (LaBS), Der
bijas skoliņas “Jumī tis”, Vulver
hamptonas skoli ņas “Burtnieki”, 
Birminghemas lat vie šu kopie 
nas “Sakta”, Ziemeļīrijas latviešu 
bērnu nedēļas nogales skolas 
“Zīļuks”, sestdienas skoliņas 
“Straumēni” un UK Latvian Bu 
si ness Network// Anglijas lat vie
šu biz nesa tīkla kluba.

Par ikgadējo latviešu kopienas 
organizāciju sanāksmi taps TV 
raidījuma Piektais novads sižets.

Sekojiet reklāmai!
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L A T V I E Š I  V Ā C I J Ā

L A T V I E Š I  Ī R I J Ā

Publikācijas šai numurā saga
tavotas ar Sabiedrības integrā
cijas fonda financiālu atbalstu 
no Latvijas valsts budžeta lī 
dzekļiem. 

Atspoguļojot 
arvien plašākās 
tīklošanās un 
sa  darbības no 
ris es diasporas 
latviešu ko  pie  
n ās, Eiropas Lat 
viešu apvienība 
13. – 15. oktobrī 
pieredzes ap 
maiņas semi nā
rā Milānas ap 
kaimē (Italijā) 

pulcēs vairāk nekā divdesmit ak 
tīvus jaunu un topošu diasporas 
organizāciju vai interešu kopu 

ELīNA PINTo

ELAS jaunumi
Pieredzes apmaiņai tiksies jaunu un topošu latviešu organizāciju veidotāji 

no Norvēģijas līdz pat Turcijai un Izraēlai

pārstāvjus no visas Eiropas un 
tās austrumu kaimiņreģiona. Se 
mināra virsmērķis ir veicināt uz 
ņēmību, iniciātīvu, līdzdalību un 
sadarbību pāri Latvijas robe  
ž ām, tā stiprinot Latvijas kopējo 
cilvēk kapitālu un izcilību Eiropā.

“Ir prieks par Latvijas cilvēku 
rosību, ko savā darbā arvien spē
cīgāk jaušam visā Eiropā un ar 
vien tālāk kaimiņos uz austru  
m iem un dienvidiem. Šajā semi
nā rā tiksies aktīvi latvieši no Nor
 vēģijas līdz pat Turcijai un Izraē
lai, kas veido jaunas ar latvisko 
identitāti, uzņēmējdarbību un 

jaunatnes līdzdalību saistītas dia
sporas interešu kopas vai bied
rības. No ELA puses atbalstīsim 
viņu idejas un darbotiesgribu, 
daloties pieredzē un labas prak 
s es piemēros.” 

Semināra uzdevums ir atbalstīt 
diasporas pašorganizēšanos Ei 
ropā, stiprināt jaunu vai topošu 
diasporas organizāciju spējas, uz 
 labot informācijas apmaiņu un 
savstarpējo sadarbību ar citām 
diasporas organizācijām Eiropā, 
kā arī stiprināt saikni ar Latviju.

Seminārā tiks skartas pamat
temas: Identitāte ‒ latviskās izglī

tības un kultūras dzīves uztu
rēšana diasporā, Iesaiste – biedru 
un jauniešu piesaiste, darbības 
virzieni, publicitāte un informā
cijas aprite, Izaugsme – pašfinan
sējuma un atbalsta piesaiste Lat
vijā un mītnes zemēs, sadarbība, 
interešu pārstāvība un tīkloša
nās. Ar komandas veidošanas 
aktīvitātēm tiks stiprinātas drau
dzības saiknes un informācijas 
aprite tālāko ieceru īstenošanai. 

Seminārā pulcēsies sadarbības 
pieredzes apmaiņā un pilnvei do
šanā ieinteresēti jaunu un topošu 
diasporas organizāciju vai inte re 

šu kopu pārstāvji no Turcijas, Uk 
rainas, Izraēlas, Polijas, Gru zijas, 
Krievijas, Norvēģijas, Ita li jas, Spā
nijas, Nīderlandes, Aust ri jas, Vā  ci
jas, īrijas un Luksem burgas. Se  mi
nārs notiks latviešu valodā.

Seminārs tiek rīkots, pateico
ties Sabiedrības Integrācijas fon
da atbalsta programmai diaspo
ras NVo kapacitātes stiprinā ša
nai. Valdībā šobrīd ir panākta 
kon ceptuāla vienošanās par šīs 
programmas atjaunošanu arī 
2018. – 2021. gadā, un budžeta 
pro cesa ietvaros par to vēl jālemj 
Saeimā.

No 2. līdz 6. augustam Latvijas 
ev. lut. baznīca ārpus Latvijas 
(LELBāL) piedalījās lielā pasau
les reformācijas izstādē Viten
bergā. Netālu no Lutera dārza, 
Pasaules Luterāņu federācijas 
teltī “Himmelszelt” mūsu baznī
cas pārstāvji sniedza informāci 
ju par reformāciju Latvijā, par 
mū  su baznīcu un par Latviju. 
Prezentācijas bija sagatavojuši 
prāv. emer. Dr. Fritz T. Kristbergs 
no Kanadas un virsvaldes locek
lis Pēteris Vīgants no Vācijas. Ap 
 meklētājiem stāstījām par mūsu 
darbu plašajā pasaulē. Katru die 
nu notika rīta un vakara svēt    
brī ži, kuŗus vadīja archib. emer. 
E. E. Rozītis un māc. Dr. I. Ķez
bereHärle.

Trešdienas vakarā prāv. emer. 
Dr. F.T. Kristbergs sprediķoja 
vēsturiskā pilsētas baznīcā (Stadt
kirche). Evaņģeliskā akadēmijā  
4. augusta pievakarē notika kon
certs, ko bija rūpīgi sagatavojusi 

INTA VīGANTE
LELBāL Reformācijas piecsimtgades pilsētā

mācītāja Dr. Ilze ĶezbereHärle. 
Ar lielu interesi klausītāji iepa zi
nās ar Katharina von Bora, Mār
tiņa Lutera sievas dzīvi. Ļoti iz 
teiksmīgi Dr. Ilze ĶezbereHärle 
un Prof. Dr. Wilfried Härle lasīja 

tekstus par šīs interesantās sie 
vietes dzīvi.

Koncerts tika kuplināts ar            
J. S. Bacha kompozicijām. Pub
lika pateicās ar lieliem aplausiem 
Dr. Rudītei LivmaneiLin den

bec kai (klavieres), EvaMaria 
Weiß (flauta) un Dr. Ilzei Ķez
bereiHärle (vijole) par šo vērtīgo 
sniegumu. Nedēļas nogalē ko  

k lē tāja Zaiga Vilde no Ham bur  
 g as iepriecināja izstādes viesus, 
spē lējot latvisko mūzikas instru
mentu.

Vasaras atvaļinājumu laikā lat
viešu organizāciju pārstāvji īrijā 
tikās, lai vienotos par turpmāko 
sadarbību latviešu kopienas īrijā 
interesēs. Sarunu rezultātā tika 
lemts par jaunas organizācijas 
dibināšanu, kuŗā darbosies orga
nizāciju vadītāji.

9. septembrī notika Latviešu 
pārstāvniecības īrijā dibināša 
nas sēde, kuŗā piedalījās piecu 
latviešu organizāciju vadītāji un 
pārstāvji no Latviešu biedrības 
īrijā (LBī), Kavanas latviešu bied
rības (LBC), Labo cilvēku kluba 
(LCK), senioru kluba “onikss” 
(SK “onikss”) un Lensteres lat

Īrijā apvienojas latviešu organizācijas

viešu kultūrizglītības asociā ci jas 
“Dzintars” (LLKīA “Dzintars”). 
organizācijas dibināšanā tika 
iesaistīta Dublinas Ziemeļu re 
ģio na brīvprātīgo centra vadītāja 

Daiga Ančikovska un līdzdar
boties aicinātas Latviešu asociā
cija latviešiem īrijā, īrijas lat 
viešu nacionālā padome un 
LatWest.

Jaunās organizācijas vīzija un 
iezīmētie uzdevumi diskusiju un 
balsojumu rezultātā skaidri iezī
mēja organizācijas turpmāko 
darbību.

Galvenie izvirzītie uzdevumi: 
rēgulāra komunikācija evidē un 
vismaz vienu reizi gadā klātienes 
sēdē kopienai svarīgu jautājumu 
risināšanai, balsojumiem; pētīju
mu par latviešu kopienu īrijā at 
balstīšana, pasūtināšana un ana
lizēšana; kopīgā gada sarīkoju 
mu kalendāra veidošana; izglī
tības, kultūras, sporta jautājumu 

virzīšana; sociālo un juridisko 
jautājumu risināšana, pieaicinot 
vai norādot attiecīgās nozares 
speciālistus.

Vienbalsīga balsojuma rezul 
tā tā par Latviešu pārstāvniecī 
bas īrijā priekšsēdi kļuva Dub
linas Ziemeļu reģiona brīvprā
tīgo centra vadītāja Daiga Anči
kovska.

LPī prezidijā darbosies Inguna 
GrietiņaDārziņa (attēlā), Evija 
Nwaneri, Ilze Ceiča, Marita Dan
ne, Venēra Vilovska. Pieaicinātā 
biedre – Ilze Tropa.
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(Turpinājums 4. lpp.)

S P I L G T S  C I TĀT S

Pagājušā gadsimta 50. gados Latvijā virmoja idejas par vairāku 
HES uzbūvēšanu Daugavas krastos. Uzcēla vienu ‒ Pļaviņu HES, 
pret ko asi iestājās eksperti. Celtne izrādījās ne tikai astronomiski 
dārga, ekonomiski neizdevīga, bet arī graujoša Latvijas saim
nieciskai patstāvībai un pašpietiekamībai.

Vai tagad Daugava atstāta mierā? Izrādās, ka...ne. Par to žurnālā 
Sestdienā stāsta viens no skaisto Daugavas loku glābējiem, Atmo
das līderis Dainis Īvāns. Pie viņa ik pa laikam vēršas satraukti 
cilvēki, stāstot, ka uzradusies atkal jauna kompanija, kas lolo  
HES celšanas idejas. 

Arī premjērs Šķēle ir teicis: ja 
būs  nauda, tad celsim, un Jānis 
Lāčplēsis Daugavpils hesa celt
niecību ierakstījis savā pirmsvē
lēšanu programmā. Tātad šī 
do  ma joprojām ir dzīva. Cil vē   
k us, kas vēl šodien atbalsta Dau
gavas pārveidošanas idejas, es 
nenosodu, es viņus sauk šu par 
antiņiem, kuŗi redz tūlītēju la 
bumu un nespēj to samērot ar 
zaudējumiem ilgtermiņā. Visi 
mēs kaut kādā mērā esam ap 
robežoti, bet šī, manuprāt, ir 

galīga aprobežotība un nejūtība. Ja cilvēks ir bijis Augšdaugavā un 
to redzējis un ja viņam ir drusku sirds un jūtu, nekas tāds viņam 
neienāktu prātā. Otrkārt, šie cilvēki neprot  arī rēķināt ieguvumus 
un zaudējumus. Daugavas racēju komanda ir pierādījusi ‒ tiek ot 
pie šāda hidrobūves projekta, ir iespējams nozagt ļoti daudz nau
das, jo to, kas ir aprakts dambī vai zem ūdens, neviens neatklās.

No 21. septembŗa LNVM, Brīvības bulvārī 32, Rīgā, atklāta 
jauna izstāde “Daugavai būt”. Tās pamatā ir notikumi, kas Latvijas 
sociālajā atmiņā saistās ar Daugavas vārdu un ievadīja Trešo 
atmodu: 1958.–1959. gada sabiedrības cīņa par Kokneses kanjo
na un Staburaga saglabāšanu, ceļot Pļaviņu hidroelektrostaciju 
(HES), un 1986.–1987. gada kampaņa par Augšdaugavas glāb
šanu no Daugavpils HES celtniecības rezultātā draudošās ielejas 
applūdināšanas.

Daugavas racēji 
neliekas mierā...

Valsts prezidents pasniedz 
Triju Zvaigžņu ordeni 

Džeimsam Taunsendam   

Valsts prezidents Raimonds Vē 
jonis 21. septembrī vizītes laikā 
Va  šingtonā, ASV, pasniedza valsts 
augstāko apbalvojumu – Triju 
Zvaigžņu ordeni – bijušajam ASV 
aizsardzības sekretāra virsnieka 
palīgam Eiropas un NATo polī
tikas jautājumos Džeimsam Taun
sendam (James Townsend). orde
ņu kapituls pieņēma lēmumu pie
šķirt Triju Zvaigžņu ordeni, III    
šķi ru un iecelt par Triju Zvaig   
ž ņu or  deņa komandieri Džeimsu 
Taun  sendu par viņa personīgo 
ieguldījumu Latvijas aizsardzības 
un drošības veicināšanā, Latvijas 
integrācijā NATo, kā arī ASV mi 
litārā, polītiskā un financiālā at 
balsta veicināšanā Latvijai militā
rajā jomā, Latvijas aizsardzības 
struktūras attīstības un sadarbī 
bas projektu veicināšanā.

***
Valsts prezidents pasniedz 

Cildinājuma rakstu 
profesoram Keggi    

Valsts prezidents Raimonds Vē 
jonis 25. septembrī Rīgas pilī tikās 
ar pasaulē atzīto latviešu chirurgu 
ortopēdu Kristapu Keggi. Tikša
nās laikā Raimonds Vējonis pa 
sniedza Kristapam Keggi Valsts 
prezidenta Cildinājuma rakstu un 
izteica pateicību par viņa nesavtī 
go atbalstu Latvijas ārstu un māsu 
profesionālajā izaugsmē.

Pieredzes bagātais latviešu pro
fesors ir dzimis Latvijā, taču gan
drīz visu savu mūžu pavadījis ār 
zemēs un devis lielu ieguldījumu 
savas profesionālās nozares attīs
tībā. Rēgulāri apmeklējis Latviju, 
kur veicis paraugoperācijas un va 
dījis seminārus, kā arī lasījis lek
cijas.

“Profesor, Jūs visu savu dzīvi ar 
augsti paceltu galvu esat nesis savā 
sirdī latvietību. Pirms gandrīz trīs
desmit gadiem kopā ar kollēgām 
jūs uzdrīkstējāties atvest visas pa 
saules latviešu ārstus atkal mājās. 
Latvijas medicīnai tika dota uni
kāla iespēja smelties ārzemēs dzī
vojošo tautiešu pieredzi, zināša 
nas un saņemt arī financiālu atbal
stu. Augstu novērtēju, ka arī šo 
dien aktīvi atbalstāt gan Latvijas 
ārstniecības iestādes, gan Latvijas 
jaunos un jau diplomētos medi
ķus,” sacīja Raimonds Vējonis.  

***
Latvija un Lietuva 

iedibinās Baltu balvu        
Pēc Ārlietu ministrijas informā

cijas, Baltu vienības dienas priekš
vakarā, kad latvieši un lietuvieši 
piemin vēsturisko Saules kauju, 
Latvijas un Lietuvas ārlietu mi 
nistri Edgars Rinkēvičs un Lins 
Linkevičs nākuši klajā ar pazi ņo
jumu izveidot Baltu balvu.

Pirmo Baltu balvu iecerēts sim
boliski pasniegt 2018. gadā, kad 
abas valstis svinēs simtgades. Bal
va tiks piešķirta par iegul dījumu 
latviešu un lietuviešu valodu un 
literātūras populārizēšanā, vēstu
risko pētījumu veikšanā, kā arī 
citās jomās. Šobrīd abas Ārlietu 
ministrijas strādā pie Baltu balvas 
nolikuma izstrādes. Pieteikšanās 
balvai tiks izsludināta Latvijas un 
Lietuvas Ārlietu ministriju mājas
lapās. “Manā ieskatā šī iniciātīva 
sekmēs baltu tautu vēstures pēt
niecību un valodu attīstību, kā arī 
literātūras populārizēšanu, ļaujot 
mums aizvien labāk vienam otru 
iepazīt,” uzsvēra ārlietu ministrs 
Rinkēvičs.

***
Baltu vienības dienu uguņu 

sasauksme Latvijā un Lietuvā 
22. septembrī tiek svinēta Baltu 

vienības diena, kuŗā baltu pēcteči 
Lietuvā, Latvijā un visā pasaulē 
aicināti pievienoties Baltu vienības 
uguņu sasauksmei un vakarā ie 
degt ugunis kalnos, pilskalnos un 
citās ar baltu vēsturi saistītās vie
tās. 1236.  gada 22. septembrī pur
vainā vietā netālu no Saules tika 
sakauti Zobenbrāļu ordeņa kaŗa
pulki. Tie atgriezās no sirojuma  
pa Lietuvu, uz kurieni bija devu  
š ies atriebt lietuviešu iebrukumus 
vā  cu feodāļu valdījumos. Kaujā 
krita ordeņa mestrs un ap 50 or 
deņa brāļu, kā arī daudzi kaŗakal
pi. Pēc šīs kaujas Zobenbrāļu or 
denis beidza pastāvēšanu. Lietu
viešu un zemgaļu uzvara Saules 
kaujā uz laiku aizkavēja vācu feo
dāļu agresiju Baltijas territorijā.

Baltu vienības diena notiek 
katru gadu kādā no Lietuvas vai 
Latvijas pilsētām, bet Palangā tas 
notika pirmo reizi.  It īpaši šogad, 
jo 2017. gads Lietuvā ir Pilskalnu 
gads! Sirmā senatnē pilskalnos 
iedegti ugunskuri ir aicinājuši 
mū  su senčus vienoties cīņai un 
aizsargāt savu zemi, savu dzīvību 
un savdabību. 23. septembrī, vei
cinot Lietuvas un Latvijas drau
dzību un svinot Baltu vienības 
dienu, Palangā norisinājās plaša 
kultūras programma. Pērn šī 
diena tika svinēta Liepājā.

Baltu vienības dienas ugunskuri 
allaž deg daudzos pilskalnos

2000. gadā Latvijas un Lietuvas 
parlamenti Baltu vienības dienu 
pasludināja par oficiālu svētku 
die nu, tajā tiek akcentēta abu tau
tu tuvā radniecība. Šogad sarīko
ju mu  organizēja Palangas kultū
ras un jauniešu centrs, sadarbo
joties ar Latvijas un Lietuvas valstu 
vēstniecībām, Palangas pilsētas 
domi un Šauļu tūrisma un infor

mācijas centru. Notikumu atbal
stīja Interreg V–A Latvijas–Lietu
vas pārrobežu sadarbības pro
gramma 2014. – 2020. gadam un 
abu valstu Ārlietu ministrijas. Svēt  
ki iesākās ar dalībnieku gājienu  
no Kurhauzu zāles, virzoties pa      
J. Basanaviča ielu līdz Meiles ale 
jas krustojumam, pēc tam bija 
oficiālā svētku atklāšana ar svinī
gu Lietuvas un Latvijas karogu 
pacelšanu, abu valstu himnu dzie
dāšanu un amatpersonu apsvei
kuma runām. Svinīgajā atklāšanas 
ceremonijā uzstājās abu valstu 
Ārlietu ministriju Diplomātiskie 
koŗi un Palangas pūtēju orķestris.

23. septembrī Palangā Baltu vie
nības dienai veltītos sarīkoju
mus apmeklēja Saeimas priekš
sē de Ināra Mūrniece (VL-TB/
LNNK) kopā ar Lietuvas Seima 
spīkeru Viktoru Pranckieti // 
Foto: LETA

Par godu Baltu vienības dienai 
Saeimas priekšsēde Ināra Mūr nie
ce un Lietuvas parlamenta priekš
sēdis Viktors Pranckietis piedalījās 
Baltu vienības dienai veltītajā svi
nīgajā gājienā, apmeklēja izstādes, 
skolēnu erudīcijas konkursa “Prā
tu kauja” laureātu apbalvošanas 
ce  remoniju un baltu gastronomi
jas festivālu. “Mēs turpinām sen 
ču aizsākto. Kopā esam stāvējuši 
vissmagākajos likteņa griežos, 
ko  pā cīnījušies par savu valstu 
neatkarību un atbalstījuši viens 
otru. Esam izmantojuši iespējas 
cieši sadarboties ar saviem drau 
g iem − Baltijas valstīm, Ziemeļval
stīm, Eiropas Savienību un 
NATo,” Mūrniece sacīja klāteso
ša jiem.

Pilsētā  darbojās “Baltu vienības 
tirgus” (Jūrates un Kastiša lau 
kums), kuŗā varēja aplūkot gan 
Lie tuvas, gan Latvijas gleznotāju 
iz  stādes, kā arī iegādāties mājražo
tāju labumus. Savukārt Barbekjū 
sacensībās varēja nogaršot dažā
dus ēdienus. Lielajā sarīkojumā 
notika kultūras tūrisma forums 
“Baltu ceļš”, Lietuvas un Latvijas 
deju un folkmūzikas kopu kon
certi un citas aktīvitātes. Svētku 
gaitā norisinājās arī “valodu skola”, 
kur ikviens varēja bez maksas 
apgūt lietuviešu un latviešu valo
das pamatus. Tiem, kuŗiem bija 
interese, tika piedāvāts noskatīties 
visu trīs Baltijas valstu koppro
ducentu veidoto dokumentālo fil
mu “Ģenerālplāns”, pēc tam varēja 
piedalīties interaktīvā viktorīnā. 
Svētku nobeigumā koncertā Pa 
langas koncertzālē uzstājās māk
slinieki un grupas no Lietuvas un 
Latvijas.

***
Baltu vienības dienā Rīgā,  

uz AB dambja, un citur
Rīgas iedzīvotāji un viesi 22. sep

tembŗa vakarā  tika aicināti uz    
AB dambi. Sarīkojumā  piedalījās 
pub  licists Eduards Liniņš. Iestā
joties tumsai, notika ugunszīmju 
aizdegšana. Koncertu sniedza 
Rīgas folkloras kopas Grodi. 
Vilkači, Budēļi, Banga un Vilcenes.

Ugunszīmju aizdedzināšana

Svētkiem uguns skulptūras jeb 
ugunszīmes bija darinājuši Lat
vijas mākslinieks Kārlis īle un Lie
tuvas mākslinieki Vitauts un Ķes
tutis Musteiķi. Divas iecerētās zī 
mes, kuŗas nedēļas gaŗumā veido
tas uz vietas AB dambī, uzsver 
baltu tautu vienotības ideju.

Arī Kocēnu novada Zilākalnā 
tika svinēta Baltu vienības diena. 
Sanākot kopā Baltu Dievu pulcē
šanās vietā, tika pieminēta Saules 
kauja, izteikta pateicība vasarai un 
godināts rudens laiks. Pulcēšanās 
notika Zilākalna pakājē.

***
Baltu vienības diena 

Bērzainē un tikšanās ar 
rakstnieci Ingunu Baueri

22. septembri Latviešu centrā 
Bērzaine, Dienvidvācijas pilsētā 
Freiburgā, pavadīja uz  kultūras 
viļ  ņa. Svinēja Baltu vienības die
nu, pieminot vēsturisko Saules 
kauju, kad 1236. gadā, baltu cil 
tīm cīnoties kopā, krustneši cieta 
sakāvi. Interesentiem bija iespēja 
tikties ar rakstnieci Ingunu Baueri 
no Vecpiebalgas.

Tikšanās laikā rakstniece iepa
zīstināja ar saviem darbiem, atbil

dēja uz lasītāju jautājumiem un 
vienkārši parunāja par dzīvi. In 
teresentiem bija iespēja arī iegā
dāties grāmatas. Rakstniece pastā s
tīja par sevi un ieinteresēja klau
sītājus par saviem darbiem, kas 
reizē bija ieskats arī Latvijas kul
tūrvēsturē, jo autore pārsvarā rak
sta par Latvijas vēsturē un kultūrā 
pazīstamu personu dzīvesbied
rēm, sievietēm, kas iedvesmojušas 
un bijušas līdzās. Pēc stāstījuma 
klātesošos aicināja uz maltīti, gal
dā tika celta rupjmaize, rosols un 
no Latvijas atceļojušas gailenes. 
Bērzaines saimniece Inese Avena 
priecājās, ka viesu vidū bija latvie
tis no Amerikas Gunārs Dāle, 
kungs, kuŗš šomēnes nosvinējis  
90 gadu jubileju un neesot latviski 
runājis gadu desmitus. Vakara no 
beigumā visus aicināja sajust mie
ru un vienotību pie Baltu vie nības 
dienas ugunskura pakalnā, kas ir 
kļuvis jau kā rituāls latviešu un 
lietuviešu tautai, un sajust savas 
tautas spēku caur dziesmu.

Inguna Bauere Bērzainē
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balsoja 39 deputāti, kuŗi pārstāv 
opoziciju, tā dēvēto Vienotības 
“četrinieku”, kā arī pie frakcijām 
nepiederošie parlamentārieši Ed 
vards Smiltēns un Romans Milo
slavskis. Pret šo ieceri balsoja 38 
parlamentārieši, bet vēl 14 depu
tāti balsojumā atturējās. Kad de 
putāti lemj par likumprojekta no 
došanu komisijām, tikai viens de 
putāts debatēs var runāt par atbal
stu priekšlikumam, bet viens – 
pret. Deputāts Gunārs Kūtris 
(NSL) mudināja atbalstīt prezi
denta iniciātīvu, uzsverot, ka jā 
domā par nākotni. Savukārt Ed 
vīns Šnore (VLTB/LNNK) aici
nāja likumprojektu neatbalstīt, jo 
tam “tik ļoti spīd cauri polītiskā 
korupcija”. Viņš arī piebilda, ka  
jau tagad vecākiem pietiek pateikt 
“jā” un bērnam tiek piešķirta pil
sonība. Tomēr četri Vienotības Sa 
eimas frakcijas deputāti, kuŗi ta 
gad pārstāv partiju Kustība Par! – 
Lolita Čigāne, Andrejs Judins, 
Aleksejs Loskutovs un Ints Dāl
deris, pauda gatavību atbalstīt pre
zidenta iesniegto likumprojektu. 
Arī Zaļo un Zemnieku savienībā 
(ZZS) ietilpstošā Latvijas Zaļā par
tija (LZP) sākotnēji vēlējās lemt par 
šo jautājumu, tomēr vēlāk mai 
nīja domas. Pēc deputātu un val
des locekļu lūguma, lai par šo 
jautājumu nebūtu jārīko vairākas 
sēdes, attiecīgā jautājuma izska tī
šana tika atstāta ZZS frakcijas zi 
ņā, skaidroja LZP vadītājs Ed  gars 
Tavars.

***
Kanberā apskatāma 

Pēteŗa Dombrovska izstāde
Līdz 2018. gada 30. janvārim 

Austrālijas galvaspilsētas Kanbe r as 
Nacionālajā bibliotēkā ir ie  spēja 
apskatīt slavenā latviešu fo  tografa 
Pēteŗa Dombrovska izstā di.

Pēteris Dombrovskis dzimis lat
viešu ģimenē 1945. gadā Vīsbā
denē, Vācijā. 1950. gadā ģimene 
pārcēlusies uz dzīvi Austrālijā.   
Fo  tografs visplašāk pazīstams ar 
Tasmānijas dabas ainavām. 2003. 
gadā viņš bija pirmais Austrālijas 
fotografs, kas tika uzņemts Starp
tautiskajā fotografijas slavas zālē    
(Hall of Fame). Fotomākslinieka 
darbi atrodas Austrālijas Nacionā
lajā galerijā Viktorijā, Tasmānijas 
mūzejā un Mākslas mūzejā, Aus 
t rālijas Mantojuma komisijā (Aus
t ralian Heritage Commission), kā 
arī privātās kollekcijās.

***
Starptautiskajā laikmetīgās 

mākslas mesē Vīnē
20. septembrī Vīnē tika atklāta 

Starptautiskā laikmetīgās mākslas 
mese Viennacontemporary. 

Šajā Austrijas kultūras telpā no 
zīmīgajā laikmetīgās mākslas iz 
stādē Latviju pārstāv galerija Māk
sla XO, kas starptautisko mākslas 
publiku iepazīstina ar latviešu jau
nās paaudzes grafiķi Pauli Liepu. 
Mākslinieks Paulis Liepa piedalās 
ar personālizstādi “Kas ir šis laiks?”.

Ziņas sakopojis P. Karlsons

Dud ko budisma sakrālo gleznu 
jeb “thangha” izstādi “Dzogčen 
vizuālie tēli» un fotografa Manue
la Bauera izstādi “Viņa Svētība 
Dalailama XIV. Ceļš uz mieru”.

***
Eiropas pilsētu galvas Rīgā

22. septembrī Vecrīgā pulcējās 
mēri, vicemēri un vienkārši aug 
stas amatpersonas no visām Eiro
pas Savienības (ES) galvaspilsētām. 
Viņi apsprieda Eiropas nākotni 
pēc Lielbritanijas izstāšanās, to, kā 
pilsētām kļūt zaļākām, un, pro
tams, arī naudas lietas.

Eiropas pilsētu mēri Rīgā. Otrais 
no labās – Rīgas domes vadītājs 
Nils Ušakovs

Tikšanās beidzās ar Rīgas de  
k larācijas parakstīšanu, kuŗā mēri 
pieprasīja Eiropai Kohēzijas fondu 
līdzekļus saglabāt pieejamus vis
maz līdz 2027. gadam. Rīgas mērs 
Nils Ušakovs skaidroja, ka šie 
fondi nepieciešami, lai izlīdzinātu 
ekonomisko situāciju starp dalīb
valstīm, bet tagad to pastāvēšana 
esot apdraudēta, jo līdz ar Liel bri
tanijas izstāšanos Eiropas bu  džets 
zaudēšot septiņus miljardus eiro. 
Ja mēs šo instrumentu zaudēsim, 
tad pēc būtības apdraudēts ir arī 
viss sapnis par apvienoto Eiropu. 
Tādēļ mēriem ir bažas, un viņi 
atbalstīja deklarāciju, kur ir pa 
teikts, ka šī polītika jāturpina vis
maz līdz 2027. gadam. Savukārt 
Eiropas Komisijas viceprezidents 
Marošs Šefčovičs teica, ka debates 
par nākamo ES budžetu un kohē
zijas polītiku ir tikai uzsāktas.

***
Noraida ierosinājumu Latvijā 

dzimušajiem bērniem vairs 
nepiešķirt nepilsoņu statusu
Valsts prezidenta Raimonda Vē 

joņa iesniegtais likumprojekts pa 
redzēja vairs nepiešķirt nepilso   
ņu statusu bērniem, kuŗi dzimuši 
Lat vijā pēc 2018. gada 1. jūnija. 
Likumprojekta anotācijā norādīts, 
ka tā pieņemšana veicinās salie
dētas un uz Latvijas tautas kopī
gajām vērtībām balstītas Latvijas 
sabiedrības turpmāku attīstību. 
“Latvija ir demokratiska un mūs
dienīga Eiropas valsts, un ir jā 
pieliek visas pūles, lai turpinātu 
Latvijas valsti attīstīt un stiprināt. 
Latvijas izglītības sistēma spēj sa 
gatavot un audzināt krietnus, god
prātīgus un atbildīgus cilvēkus, 
kas ir Latvijas patrioti un kam ir 
stingra piederība Latvijai,” uzsvēra 
Vējonis. Šī iniciātīva izraisīja dom
starpības valdošajā koalicijā. Na 
cionālā apvienība (VLTB/LNNK) 
jau iepriekš norādīja, ka neatbalstīs 
Vējoņa priekšlikumu, kā arī atgā
dināja koalicijas partneriem, ka 
šādu jautājumu virzīšanai nepie
ciešams konsensus starp partne
riem. 

Saeima 21. septembrī noraidīja 
Valsts prezidenta Raimonda Vē 
joņa iesniegto likumprojektu par 
nepilsoņa statusa piešķiršanas iz 
beigšanu bērniem. Par šī likum
projekta nodošanu komisijām 

“Laimi iespējams sasniegt 
tikai ar mieru...”

“Es apbrīnoju Eiropas Savienī
bas (ES) garu, tas jāpārņem visā 
pasaulē,” preses konferencē sacīja 
Nobela miera prēmijas laureāts un 
budistu garīgais līderis Viņa Svētī
ba Dalailama XIV. Uzrunājot plaš
sa ziņu  pārstāvjus, Dalailama pau
da prieku par atgriešanos Latvijā. 
Viņš sacīja, ka uz pasaules mīt sep
tiņi miljardi iedzīvotāju, kuŗiem   
ir atšķirīga valoda, identitāte, reli
ģiskā pārliecība un kultūra, tomēr 
cilvēkiem nevajadzētu fokusēties 
uz atšķirīgo. “Tas ir jāpārvar, jo 
šā  du domu rezultātā rodas kon
flikti. Mēs visi vēlamies būt laimīgi, 
bet laimi iespējams sasniegt tikai 
ar mieru,” pauda budistu garīgais 
līderis. Dalailama arī norādīja uz 
globālās sasilšanas problēmu, kas 
skar ikvienu pasaules iedzīvotāju, 
tāpēc šīs problēmas risināšanā vi  
s iem septiņiem miljardiem pasau
les iedzīvotāju ir jāuzvedas kā vie
notai kopienai. Tāpat budistu ga 
rīgais līderis norādīja, ka pasaules 
lielākajām reliģijām ir atšķirības, 
tomēr tās visas vieno mīlestība un 
iecietība. “Jāsaprot, ka viens mil
jards pasaules iedzīvotāju nepie
der nevienai reliģijai, tomēr šie 
principi ir attiecināmi arī uz 
viņiem,” sacīja Dalailama.

Aicināts komentēt situāciju pa 
saulē, Nobela miera prēmijas lau
reāts atzina, ka situācija ir skumja. 
Viņa ieskatā pasaules līderiem jā 
maina pieeja problēmu risināšanā, 
proti, jāatsakās problēmas risināt 
ar spēku, jo tādējādi varmācība 
tiek vairota vēl vairāk. Tajā pašā 
laikā Dalailama uzsvēra, ka viņš 
apbrīno ES garu. “ES garam ir jā 
pa plašinās līdz Afrikai, tālāk Āzi
jai, pat Krievijai. Pasaules savienība 
ir labākais veids, kā būt vienotiem, 
tādējādi nodrošinot mieru. Tas ir 
mans sapnis, par ko nemitīgi stā s
tu,” teica Dalailama.

Daži ārvalstu žurnālisti vēlējās 
zināt, kāpēc budistu garīgais līde
ris neapmeklē viņu valstis, bet 
bieži apciemo Latviju. Dalailama 
stāstīja, ka pārsvarā Rietumu val
stīs viņa mācību vēlas uzklausīt 
cil vēki no Krievijas, kuŗiem aiz
braukt uz Indiju ir pārāk dārgi, bet 
viņš Krievijā nevarot ierasties. 
“Tāpēc arī krievi rīko tikšanos ar 
mani Latvijā,” atzina Dalailama.

Skonto hallē norisinājās Nobela 
miera prēmijas laureāta un budis
tu garīgā līdera Viņa Svētības Da 
lai lama XIV mācības “Vieduma 
un labestības filozofija”. Dalailama 
koncentrējās uz budisma mācības 
praktisko aspektu, tādēļ viņš bija 
izvēlējies skaidrot divus pamattek
stus – Kamalašilas “Apceres pakā
pes” un Dže Tsonkapas “īsais Lam 
rim”. Dialogos ar Viņa Svētību Da 
lailamu piedalījās sabiedrībā pa 
zīs tami cilvēki – Alvis Hermanis, 
Boriss Grebenščikovs, Vitalijs Man
skis, Ivans Viripajevs. Mācību ap 
meklētājiem bija iespēja iepazī 
ties ar divām izstādēm – Nikolaja 

LIELBRITANIJA. 23. septembrī Londonā, Latvijas vēstnie
cībā, notika ikgadējā latviešu kopienas Apvienotajā Karalistē orga
nizāciju pārstāvju sanāksme. Vēstniecība turpina nodrošināt atbal 
stu diasporas organizācijām, un šī bija jau piektā gadskārtējā sanāk
sme, kuŗā tika izvērtēta diasporas organizāciju līdzšinējā darbība, 
apspriesti turpmākās sadarbības plāni, kā arī identificēti problēm
jautājumi un to iespējamie risinājumi. Apsprieda arī diasporas or 
ganizāciju savstarpējās sadarbības iespējas sarīkojumu un aktivitāšu 
īstenošanā. Sanāksmi atklās Latvijas vēstniece Apvienotajā Karalistē 
Baiba Braže. Viņa iepazīstināja ar vēstniecības paveikto un iecerēto 
sadarbībai ar diasporu, īpaši uzsverot Latvijas simtgades svinību 
plānus. Pasākumā piedalījās Latvijas Ārlietu ministrijas īpašo uzde
vumu vēstnieks diasporas jautājumos Atis Sjanīts, lai informētu par 
Latvijas valsts diasporas polītikas aktuālitātēm un atbalsta iespējām 
diasporas projektiem.

KRIEVIJA. 20. septembrī Latvijas vēstnieks Baltkrievijā Dr. 
Mārtiņš Virsis darba vizītē apmeklēja Vitebskas apgabala Polockas 
un Postavu pilsētu. Vizītes laikā Postavos vēstnieks M. Virsis tikās ar 
Postavu  rajona izpildkomitejas priekšsēdi Sergeju Čepiku, bet Po 
lockā ar Polockas rajona izpildkomitejas priekšsēdi Nikolaju Šev ču
ku. Tiekoties ar pašvaldību vadītājiem, vēstnieks runāja par veik smī
go sadarbību starp Latvijas un Vitebskas apgabala pašvaldībām. 

Polockas valsts universitātē, piedaloties Latvijas Nacionālās bib
liotēkas direktoram Dr. Andrim Vilkam un Daugavpils universitātes 
vēstures doktoram Henricham Somam, norisinājās vēsturiskā albu
ma Terra Mariana prezentācija. Zīmīgi, ka albuma veidošanas ini
ciātore un financētāja bija Postavos, Baltkrievijā, dzimusī grāfiene 
Marija Pšezdzecka (Maria Przezdiecka, 18231890). Jāpiebilst, ka 
mūzeja izveide viņas dzimtai kādreiz piederējušā Tīzenhauzenu pilī 
bija viens no veiksmīgajiem pārrobežas sadarbības projektiem, kas 
deva iespēju Postavu izpildkomitejai radīt jaunu tūrisma apskates 
objektu  un nodrošināt kultūrvēsturiskā mantojuma saglabāšanu.

GRIEķIJA. 21. septembrī Latvijas vēstnieks Grieķijā Māris Kli
šāns apmeklēja Atēnu administrātīvajam apgabalam piederošo Egi
nas salu, tā turpinot iepazīties ar Grieķijas reģioniem un pašvaldī  
b ām. Eginas ostā vēstnieku sagaidīja pašvaldības kultūras daļas vadī
tājs G. Kalokentis, kuŗš nelielā pastaigā, pa ceļam uz Eginas pilsētas 
pašvaldību, parādīja pilsētas ievērojamākās apskates vietas, tai skaitā 
vietējo bibliotēku, kuŗa ir ievērojama ar to, ka tajā tiek glabātas arī 
senas un retas grāmatas. • 21. septembrī, uzturoties darba braucienā 
Eginas salā, vēstnieks Māris Klišāns tikās ar leģendāro latviešu dejo
tāju un choreografi Viju Vētru. Izcilā māksliniece, kuŗa šogad nosvi
nēja 94 gadu jubileju, sirsnīgā sarunā iepazīstināja ar sava radošā 
mūža būtiskākajiem notikumiem un koncertdzīvi. Māksliniece ir 
vitāla, enerģijas un apņēmības pilna sveikt Latviju tās 100 gadu 
jubilejā ar īpašu koncertprogrammu Rīgā, 2018. gada jūlijā.

UKRAINA. Latvijas vēstnieks Ukrainā Juris Poikāns piedalījās 
maizes ražošanas uzņēmuma Riga Hlib svinīgajā atklāšanā Čerņigovā 
(Ukraina). Uzņēmums, kuŗā tika ieguldītas investīcijas no Latvijas, 
turpmāk ražos Ukrainā maizes produkciju pēc Latvijas receptūras. 
Atklāšanā piedalījās arī pilsētas mērs Vladislavs Atrošenko un Čerņi
govas apgabala priekšsēdis Valerijs Kuličs, kā arī Latvijas Goda kon
sule Čerņigovā un Čerņigovas apgabalā olena Višņakova.

BALTKRIEVIJA. 18. septembrī darbam Baltkrievijā akreditē
jās Latvijas Republikas 1. ranga aizsardzības atašejs pulkvedis Ēriks 
Naglis. Akreditācijas vizītes ietvaros pulkvedis Ēriks Naglis un 
Latvijas vēstnieks Baltkrievijā Dr. Mārtiņš Virsis tikās ar Baltkrievijas 
Aizsardzības ministrijas Starptautiskās militārās sadarbības departa
menta vadītāju ģenerālmajoru oļegu Voinovu.

ķĪNA. Guandžou notika Eiropas tūrisma komisijas Pekinas ope
racionālās grupas organizēts seminārs lielākajiem Guandunas pro
vinces plašsaziņas līdzekļu pārstāvjiem un tūrisma kompaniju ope
rātoriem. Prezentācijas sniedza Eiropas valstu vēstniecības un tūris
ma aģentūras. Latviju šajā sarīkojumā pārstāvēja Latvijas vēstniecības 
vadītāja vietniece, Eiropas tūrisma komisijas Pekinas operacionālās 
grupas vicepriekšsēde Inese Liepiņa. 

KAZAChSTĀNA. 15. septembrī Astanas tirdzniecības centrā 
Asia Park notika pirmā pazīstamā Latvijas parfimērijas un biokos
mē tikas zīmola Dzintars veikala atklāšana. Atklāšanā piedalījās Lat
vijas ārkārtējais un pilnvarotais vēstnieks Jurijs Pogrebņaks, Latvijas 
vēstniecības un Latvijas Tirdzniecības un rūpniecības kameras 
pārstāvji, kā arī pārstāvji no Asia Park. Šajā un nākamajā gadā plānots 
atvērt vēl trīs līdz piecas Dzintars tirdzniecības vietas Astanā un 
Almati. Tāpat notiek arī darbs pie tīmekļa veikala un vairum
tirdzniecības tīkla izveides. Vēstnieks J. Pogrebņaks savā uzrunā 
pauda gandarījumu par Dzintars produkcijas atgriešanos Kaza ch
stānā, kas dos papildu iespēju Kazachstānas iedzīvotājiem iegādāties 
šo produkciju.

LIETUVA. Vēstnieks Einars Semanis Latvijas vēstniecībā Lie
tuvā tikās ar Jozu un Joanu Mureikiem. Joana ir viena no pēdējiem 
dzīvajiem slavenās Noriļskas lēģera polītieslodzīto sacelšanās 1953. 
gada maijā lieciniekiem. Viņa kopā ar latviešu un igauņu likteņa 
māsām cīnījusies pret brutālo, brīvību mīlošu tautu apspiešanu. 
Savukārt viņas laulātais, filozofijas zinātņu doktors Jozs ir grāmatas 
sastādītājs par šo sacelšanos, kas ir iznākusi lietuviešu un krievu 
valodā.



BRĪVĀ LATVIJA Nr. 36 (1502) 52017. ga da 30. septembris – 6. oktobris

L A I K U  U N  V I E T U  M I J Ā S

FRANKS GoRDoNS

KĀRLIS STREIPS

Tātad Angelai Merkelei vēlē
tāji piešķīra vēl četrus gadus Vā 
cijas kancleres amatā. Tā nu šī 
pa  tie š ām dūšīgā sieviete, kuŗu 
daudzi uzskata par “Rietumu 
atbildi Trampam”, noturējusies 
12 ga  dus, un 24. septembra vē 
lēšanu rezultātā šis ir viņas ce  
t  urtais uz  nāciens Vācijas Fede rā 
tīvās Re  pub likas polītiskajā ska
tuvē. Ja viņa turpinās vadīt Vā 
cijas val dību (un faktiski valsti) 
konsti tū cijā paredzētos nāka
mos četrus gadus, tad tas nozī
mēs, ka vesela vāciešu paaudze 
uzaugusi, nepa zīstot citu kanc
leri kā Merkeli.

2005. gadā pirmoreiz kļuvusi 
par valdības vadītāju, pateicoties 
savas partijas – Kristīgi demokra
tiskās savienības (CDU/CSU) ‒ 
uzvarai vēlēšanās. Angela Mer

Merkelei ceturtais uznāciens, AfD ‒ pirmais
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

kele, luterāņu mācītāja meita, 
bija pazīstama kā nevardarbī    
gas protesta kustības dalībniece 
1989. gada rudenī – kustības, kas 
paātrināja Kremļa protektorāta – 
VDR agoniju.

Uzaugusi šajā valstiskajā veido
jumā, viņa teicami apguva krievu 
valodu un, kancleres amatā vai
rākkārt tiekoties ar Vladimiru 
Putinu, brīvi un nepiespiesti va 
rēja ar viņu sarunāties ‒ vēl jo 
vairāk tāpēc, ka Putins, bijušais 
KGB rezidents Drēzdenē, savu
kārt brīvi runā vāciski.

2015. gads Angelai Merkelei 
bija divējādi liktenīgs: aplieci nā
jusi gatavību uzņemt Vācijā ap 
tuveni miljonu bēgļu, patvēru 
ma meklētāju un citu migrantu 
no Afrikas un Tuvajiem Aus  
t rumiem, viņa uzņemas milzīgu 

atbildību, smagu nastu (“Wir 
schaffen das” ‒ “Tiksim galā”) un 
reizē iemantoja ļoti daudzu vā 
ciešu nīgru protestu un naidu. 
Zināms mierinājums viņai bija 
“Gada personas” tituls uz ame
rikāņu žurnāla TIME vāka.

Visu cieņu Merkeles aukstasi
nībai un izturībai: 2016. gadā imig
rantu vilnis manāmi noplaka, 
daudzi atrada darbu, citus sā  ka 
sūtīt atpakaļ, un vienlaikus uz 
plauka Vācijas ekono mi ka, tās 
ražojumu eksports au  ga, un šā 
gada 24. septembŗa bun destāga 
vēlēšanu priekšva karā maz kāds 
šaubījās par viņas uzvaru.

Diemžēl Angelas Merkeles, var 
teikt, ceturtais uznāciens sakrita 
ar Alternative für Deutschland ‒ 
AfD pirmo uznācienu Vācijas 
parlamentā ‒ bundestāgā.

AfD, nebaidos teikt, ir ģiftīga, 
kauslīga, izteikti prokrieviska 
un labēji radikāla partija, kuŗas 
elek torāts zināmā mērā atgā
dina Donalda Trampa elekto
rātu: ne pārāk izglītota “krogu 
publika”, mazpilsētu mājsaim
nieces u.tml. Viņus pārbiedēja 
“nebalto” migrantu bari. Viņi 
uzķērās uz AfD polītiķu reto
riku ‒ sak, pietiek kaunēties    
par tiem 12 nacistiskā “trešā 
reicha” gadiem, nav ko mūžīgi 
pieminēt holokaustu... Viens no 
AfD runasvīriem pat aicināja 
“lepoties par mūsu kaŗa vīriem 
abos (!) pasaules kaŗos”. Un tai 
pašā laikā AfD sludina, ka ar 
Putina Krieviju jāsaprotas, jo 
“mums ar Krieviju ir kopīgas 
vērtības”, tostarp cīņa ar izvir  
tī bu, gejiem, pedofiliem.

Un šo naida un tumsonības 
sprediķu rezultātā AfD deputāti 
nu iesoļos bundestāga plenārzālē 
zem apaļā kupola. Šī, piedodiet, 
nelāgā partija tagad “min uz 
pēdām” abām vecajām “tautas 
par tijām” – kristīgajiem demo kra
 tiem (CDU/CSU) un socialdemo
kratiem (SPD).

Angelas Merkeles uzvara bun
destāga vēlēšanās sola pasaulei, 
ka Vācija arī turpmāk būs eko
nomiski spēcīgs stabilizējošs fak
tors Eiropas Savienībā un pildīs 
savas saistības, stiprinot NATo 
aliansi.

Bet AfD frakcija Vācijas par  
 la mentā noteikti ievieš disonan
ci, bojā gaisotni arī opozicijas 
solos ‒ neatkarīgi no tā, kāda nu 
veidosies valdības koalicija.

Latvijas Saeima pēdējo pāris 
ne  dēļu laikā ir divreiz demon  s
trējusi, ka polītiķu domāšana 
brīžiem ir visai tālu no tautas 
domāšanas.

Jau iepriekšējā mūsu laikrak 
sta numurā stāstījām par Valsts 
prezi denta Raimonda Vējoņa par
lamentā iesniegto iniciātīvu at 
teikties no nepilsoņa statusa pie
šķiršanas jaundzimušajiem. Pat
laban zīdainis, kuŗš piedzimis 
nepilsoņiem, var kļūt par Latvijas 
pilsoni, ja viens vai abi no ve 
cākiem rakstiski apliecina, ka 
viņi to vēlas. Prezidenta priekš
likums bija automātiski piešķirt 
pilsonību, ja vien vecāki neap
liecina, ka viņi grib bērniņam 
piešķirt kādas citas valsts pilso
nību. Tas būtu tādā gadījumā, ja 
viens no vecākiem ir ārvalst
nieks, kas nozīmē, ka viņš nav  
Latvijas pavalstnieks, bet otrs ir 
Latvijas nepilsonis.

Pagājušajā ceturtdienā mūsu 
“gudrās galvas” sāka apspriest at 
tiecīgo likumprojektu, un jau  
tā jums bija par to, vai  nodot šo      
li  k umprojektu izskatīšanā attie
cī  gajām komisijām. Rezultāts 
bi ja noraidošs ‒ 39 deputāti, lie
lākoties no opozīcijas partijām, 
bet arī četri Vienotības frakcijas 
biedri, kuŗi no partijas kā tādas  
ir aizgājuši. Nē balsoja 38 no Vie
notības, Zaļo un zemnieku sa 
vie nības un Nacionālās apvie
nības, 14 deputāti no Vienotības 
un tā dēvētajiem zaļajiem zem
niekiem atturējās.

Saprotu,  ka šis nav vienno zī
mīgi vērtējams jautājums. It īpaši 
konservātīvi noskaņotajā Latvi
jas Avīzē lasītāju reakcija bijusi 
visnotaļ noraidoša. Taču te runa 
nav par  kādām jaunām Latvijas 
pilsoņu ordām ‒ runa ir par ap 

Neieklausīšanās tautas balsī
mēram 50 jaundzimušajiem ga 
dā. Viņi ne pie kā nav vainīgi.   
Šie bērni ir piedzimuši Latvijas 
Republikā, un tieši audzināšana 
ģimenē un skolā lielā mērā no 
teiks viņu attieksmi pret savu 
valsti. Iespējams, sanāks cilvēks, 
kuŗš ir lielāks Krievijas nekā 
Latvijas fans, bet tikpat iespē 
jams, ka tomēr izaugs kārtīgs 
Latvijas patriots. Vienādi vai ot 
rādi, vienkārši pateikt klaju nē 
nav parlamentāras iestādes cie
nīgi. Vismaz jautājumu varēja 
nodot komisijām, kur varētu no 
tikt debates, tikt uzklausītas da 
žādas ieinteresētas puses utt. Bet 
nē ‒ Valsts prezidenta iniciātīvai 
vienkārši pateikts nē!

Savukārt pats balsojums no  rā
da uz otru problēmu, par kuŗu 
šonedēļ vēlos rakstīt. Kā re  
dz ams, par prezidenta iniciātīvu 
par balsoja par vienu deputātu 
vairāk nekā to, kuŗi balsoja pret, 
taču vienalga iniciātīva tika no 
raidīta, jo Latvijā balsojums attu
ras tiek pieskaitīts balsīm pret. 
Nesen Saeimā nonāca iniciātīva 
no portāla Manabalss.lv par at 
teikšanos no šīs “atturēšanās”. 
(Manabalss.lv ir portāls, kuŗā jeb 
kuŗš cilvēks var iesniegt savu 
priekšlikumu, un ja izdodas sa 
vākt 10 tūkstošus atbalstošu pa 
rakstu, tad jautājums automatis
ki tiek iesniegts parlamentā, ku 
ŗ am tas tad ir jāapspriež. Laika 
gaitā bijuši iesniegumi, kas ap 
stiprināti, citi noraidīti, ir arī bi 
juši gadījumi, kad Saeima ir iz 
darījusi iniciātīvā paredzēto, vēl 
pirms ir iesniegti paraksti.)

Šķiet, ka arī šis ir jau tā jums, 
pret kuŗu “gudrās galvas” iztu
rēsies noraidoši, vismaz  tā  pēc, 
ka ir ērtāk saglabāt esošo kār  
tību, nekā pieņemt kaut ko jau 

nu. Tāpat deputāti savulaik iz 
turējās pret aizklātajiem bal
sojumiem par dažādām amat
per sonām, tostarp pat attiecībā 
uz Saeimas sekretāra biedru, kas 
nudien nebūtu pats nozīmīgā
kais no amatiem. Dažādu iemes
lu pēc, tostarp sakarā ar  toreizējā 
Valsts prezidenta Valda Zatlera 
lēmumu, padzīt nudien savtīgo 
Saeimas sastāvu, “gudrās galvas” 
no slepenības atteicās visos bal
sojumos, izņemot to par Valsts 
prezidentu, kur “slepenība” ir 
paredzēta Satversmē. Man per
sonīgi liekas, ka arī šajā punktā 
vajadzētu grozīt Satversmi, jo 

kāda gan jēga deputātam slēpt 
savu domāšanu par to, kas būtu 
labākais iespējamais Valsts pre
zidents?  Tā paša Valda Zatlera 
ievēlēšana izdevās tāpēc, ka val
došā koalicija saviem biedriem 
noteica obligātu balsojumu, lai 
arī cilvēks bija ārsts, nevis po 
lītiķis, un viņam nebija ne kri
patiņas polītiskas pieredzes.

Praksē Latvijas polītikāņi,  kā   
dā jautājumā balsojot parasti 
“atturas” tāpēc, ka tāda vai cita 
iemesla dēļ viņi negrib balsot 
pret. Tas ir gļēvums! Ja deputāts 
vēlas “atturēties”, vai no tā varam 
secināt, ka viņam galvā nav 

pietiekami daudz pelēkās vielas, 
lai izdomātu, kā balsot par vai 
pret? Vai tādam cilvēkam ir vieta 
likumdevējā? Vienādi vai otrādi, 
ceru, ka šajā gadījumā deputāti 
pret Manabalss.lv priekšlikumu 
izturēsies atbildīgi. Ja nē, tad nē, 
un man gribas domāt, ka likum
došanas process būtu gludāks, ja 
no šādiem balsojumiem Saeima 
atteiktos vispār.

Latvijā diemžēl sabiedrība vēl 
nav nobriedusi līdz izpratnei, ka 
polītika ir domāta mums visiem, 
ka ikvienam no mums ir sava 
balss, kuŗu pacelt, ja mums kaut 
kas šķiet aplam.
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EDUARDS  SILKALNS

 Pagājušā gadsimteņa 70. ga  
dos pasaule kaut kā pēkšņi kļuva 
krā saināka. Atceros ‒ 1972. gada 
olim pisko spēļu translācijas no 
Minchenes vēl skatījos melnbaltā 
televīzijā, bet jau 1974. gada va 
sarā redzēju pirmos tālrādes rai
dījumus krāsās. Krāsu dominan
ces pieaugumu palīdzēja nosvi
nēt Imants Ziedonis, 1973. gadā 
laižot klajā savas Krāsainās pa -
sakas. Varbūt dzejnieks, tāpat kā 
reiz Kārlis Skalbe, vēlējās arī pa 
rādīt, ka dzeja un pasakas ir itin 
radnieciski literāri žanri. Grā ma
ta pieredzēja vairākus izdevu
mus latviešu valodā un tikusi 
tulkota vācu, krievu, franču un 
bul gāru valodā. Tagad Ieva Le 
šinska to pārcēlusi vēl izplatī 
tākā angļu mēlē.   

Ziedonis iztēlojas ainavas, ku  
  ŗ ās katrā valda viena vien krāsa. 
Viņš iesāk ar neitrālāko no visām 

Šķelmīgi par krāsām
Imants Ziedonis, Colorful Tales (Krāsainas pasakas), 

angļu valodā tulkojusi Ieva Lešinska, apgāds “Jumava”, 2017. g., 64 lpp.

krāsām, ar balto. Uzsnidzis pir
mais sniegs, tāpēc visa apkārtne 
kļuvusi balta. Balta vistiņa izdēj 
baltu olu, bet tā baltajā sniegā 
pazūd. Bet jau piektais teikums, 
kuŗā balts gailis dzied baltu 
dziesmu, iezīmē visām vienpa  
d s mit pasakām raksturīgo sirreā
lis mu. Kādu brīdi lasītājs vēl 
mi n  stinās, nesaprotot, vai autors 
pie pilna prāta vai ielaidies sapnī, 
bet kad viņš lasa, ka pat tinte 
autora tintnīcā kļuvusi balta un 
tāda pati kļuvusi viņa zābaku 
ziede, lasītājs apjauš, ka viņu 
turp  mākajās lappusēs sagaida 
izdomas bagāts absurds.

Zaļās pasakas “varonis” ir mežs, 
kas ienāk pilsētā (liekot atcerēties 
Gunāra Saliņa dzejoli “Apmežo
sim Ņujorku!”) un cīnās ar pil   
sē tas trokšņiem un smakām, iz 
raisot jautājumu, kuŗš tad uz  va
rēs: mežs vai pilsēta. Violetās pa 
sakas nevaronis ir dzērājs, liekot 
atcerēties, ka mūsu valodā lillā 
taču “rīmējas” ar pillā. Zilo put
nu kā ilgu un cerību zīmi sim
bolisma laikmetā jau piesavinā
jās Moriss Meterlinks, tāpēc Zie
doņa varonis zilajā pasakā ir zi  
l ais cerību zirgs. Imants Ziedonis 
nebija tāds iztapoņa 1973. gadā 
Latvijā valdošajam režīmam, ka 
sarkano krāsu būtu asociējis ar 
komūnismu; sarkanā viņam ir 
uguns krāsa. Kāda tad elles krā
sa? Uzminējāt, melnā!  

 Uz grāmatas aizmugurējā vā 
ka paskaidrots, ka Ziedonis sa  
v as vienpadsmit pasakas rakstījis 
“visu vecumu bērniem”. Kādreiz 
tā apzīmē cilvēkus, kas garā sa 
glabājas mūžam jauni vai pat 
bēr nišķīgi, kaut viņu chronolo
ģiskais vecums var izstiepties no 
deviņiem līdz pat deviņdes mit
deviņiem gadiem. Uzsvērti saucu 
pretī, ka Ziedoņa pasakas ar 
daudz lielāku izpratni un tālab 
arī labpatiku izlasīs cilvēki, kuŗu 
mūža gadu skaits tuvāks otram 
no nupat minētajiem skaitļiem 
nekā pirmajam. Vienkārt jau pa 
saku leksikā ietilpst vārdi, kādus 
es, astoņdesmitgadnieks, vai nu 
sastopu pirmo reizi mūžā, vai 
ku  ŗu nozīmi es nemācētu iz 
skaid rot: boletus, bronco, hydro
cephalus, potassium, permanga
nate, polychromatic... otrkārt, 
nelatviešu bērnu, kas lūkotu grā
matu lasīt, varētu apgrūtināt kā 
latviskā, tā padomju laika kul
tūrbagāža: Ilze, Jancis, Jānis Lūsis, 
Uldis Zemzaris, Ļeņina iela, kol
chozi.... Šādas bagāžas tekstā nav 
tik daudz, ka tā – tuvāk nepa 
skaidrota – varētu apgrūtināt ru 
ti nētu pieaugušu lasītāju, bet 
mūsdienu bērni no svešādā un 
“grūtā” mīl izvairīties. Bet treš
kārt, un tas ir pats svarīgākais, 
tikai paši iejūtīgākie, apdāvinā
tākie bērni pratīs novērtēt Iman
ta Ziedoņa dzejiskā stāstnieka 

talantu, viņa šķelmību, rotaļīgu
mu, pēkšņos domu apsviedienus 
un pārsteigumus īpaši jau vai
rāku pasaku beigās. Krāsainās 
pa  sakas ir lieliska dāvana mūsu 
pieaugušajiem nelatviešu drau  
g iem, kas prot angļu valodu, aistē
 tiem, visa daiļā un labas mākslas 
cienītājiem, bet, pasniedzot to 
bērniem, desmitā gluži trāpījuši 
nebūsim.

Krāsaino pasaku angliskā tul
kojuma tapšanu un izdošanu, kā 
lasām grāmatas pasītē, daļēji fi 
n ancējusi Eiropas Savienība un 
Eiropas Komisija. Te nu jājautā, 
vai cienījamajām institūcijām ir 
kaut kur nofiksēts kāds likums 
vai vismaz uzskats par to, kuŗā 
no abām angļu valodām, anglis
kajā vai amerikāniskajā, šādi tul
kojumi būtu veicami. Vai kādi 
uzskati ir piekritīgajām instan   
c ēm Latvijā jeb vai šādas lietas ir 
atstātas pašplūsmai? Šķistu, ka 
vismaz līdz laikam, kad piepildās 
breksits jeb Lielbritanijas aizieša
na no Eiropas Savienības, ES val
stīm derētu dot priekšroku citas 
ES valsts valodai, taču Ieva Le 
šinska izvēlējusies amerikānisko, 
ne anglisko ortografiju un leksi
kas variantus. Sētnieks viņai ir 
janitor, ne caretaker, benzīns ir 
gasoline, ne petrol, rotaslietas ir 
jewelry, ne jewellery, vairāki vār
di (meter, center, theater) ir ar 
amerikānisko – er izskaņu an  

g liskā – re vietā. Laika lasītāji 
ASV ar šādu situāciju droši vien 
būs pavisam apmierināti, turpre
tim Brīvās Latvijas lasītāji britu 
salās jau mazāk. Tā nu reiz ir, ka 
ie  rasta leksika un rakstība cilvēku 
lasāmajam tekstam dvēseliski pie
tuvina, turpretim neierastu – no 
tā atstumj. Vāciešiem ir salikte
nis Schadenfreude, kas tulkoju
mā ir prieks par cita nelaimi jeb 
“skādi”. Tad nu priecāsimies, ka 
angļu valodai tāda pati nelaime 
ar divām savā starpā konku rē
jošām ortografijām kā mūsējai! 

Negribas uzurpēt mākslas kri
tiķa lomu, tomēr obligāti jāatzī
mē, ka grāmata ir daiļa arī acij,   
jo katrai no vienpadsmit pasa  
k ām pa illustrācijai devis kāds 
latviešu mākslinieks vai Mākslas 
akadēmijas students. Visiem glez
nojumiem kopīgais ir tas, ka sa 
skaņā ar illustrējamo tekstu tie ir 
sirreālistiski. Bet pievērsiet uz 
ma nību arī vienkrāsainajām vir s
 mām jeb plaknēm katras pasa  
kas tuvumā. Skatieties uz nevai
nojami līdzeno un viengabalai 
no dzelteno laukumu pār visu 
lappusi pirms dzeltenās pasakas, 
vēlāk uz tādu pašu brūno, vēl 
tālāk gluži kā Ziedoņa dzērājs 
apreibsiet no krāsu prieka par 
violeto! Kā atbildīgais par grā
matas vāku un iekšējo dizainu 
pasītē nosaukts Aivars Sprūdžs. 
Bravo!

Ar piesātinātu programmu 
visas dienas gaŗumā šā gada   
20. septembrī RSU Medicīnas 
izglītības technoloģiju centrā 
Lat viešu ārstu un zobārstu ap 
vienība (LĀZA) svinēja 70 gadu 
jubileju. LĀZA darbības moto – 
“Gūt var dodot!”

LĀZA valdes priekšsēdis Uģis 
Gruntmanis, atklājot jubilejas 
kon ferenci, sacīja lielu paldies 
visiem, kas ieradušies no tuvām 
un tālām zemēm, lai tiktos un 
piedalītos konferences norisē, kā 
arī akcentēja aktuālākos jautā ju
mus medicīnā Latvijā pasaules 
kon tekstā. 

Konferences dalībniekiem ap 
sveikuma vārdus bija atsūtījis 
Valsts prezidents Raimonds Vē 
jonis, savā vēstulē akcentējot 
LĀZA biedru lielo ieguldījumu 
gan valsts neatka rī bas atjauno ša
nā, gan tās atbalstu Latvijas ārst
niecības iestādēm un daudziem 
mediķiem. Valsts prezidents no 
vēlēja LĀZA biedriem iedvesmo
ties jauniem mērķiem un to sa 
sniegšanai.

“No sirds ticu, ka esat guvuši 
gandarījumu no sava devuma 
Latvijai un tās cilvēkiem. Jūs esat 
ieguldījuši izglītībā un tautas ve 
selībā, kas ir vērtības ar mūžības 
svaru. Novēlu, lai Latviešu ārstu 
un zobārstu apvienības vadībai 
un biedriem pietiek spēka un 
resursu arī turpmākajos gados 
īstenot apvienības devīzē ierak
stīto un visiem spēkiem veicināt 

LĀZA svin 70 gadu jubileju
veselības aprūpē un zinātnē ie 
saistīto studentu, rezidentu, ārstu 
un zobārstu izglītību un sadarbī
bu. Esmu pārliecināts, ka arī Lat
vijas ārstiem reiz būs iespēja ar 
līdzvērtīgu nesavtību un labvē
lību sniegt savas zināšanas un 
pieredzi jaunajiem ārstiem un 
māsām, kuŗiem šis atbalsts būs 
nepieciešams, jo 

Gūt var ņemot – gūt var dodot! 
Dodot gūtais – neatņemams!
Latviešu ārstu un zobārstu ap 

vie nības dau dzu gadu gaŗumā veik
tā darba vērtējumu sniedza arī 
viens no pirmajiem LĀZA sti pen
 diātiem Valdis Zatlers. Viņa pār
liecība ir, ka trimdas latviešu ār 
stu atbalsts bija tas, kas ļāva tik 
strauji un veiksmīgi attīstīties 
dau dzām me   dicīnas nozarēm tū 
līt pēc Latvijas neatkarības atjau
nošanas. 

LĀZA valdes loceklis Kaspars 
Tūters no Kanadas un LĀZA pir
mā prezidenta Kārļa Apiņa maz
meita Anita Balodis no ASV snie
dza emocionālu ieskatu mū   su 
tautas un ārstu paaudžu vēsturē. 
Par izciliem sasniegumiem darba 
mūžā vēstīja profesoru no ASV 
onkologa Roberta ozola, asins
vadu ķirurga Kristapa Zariņa un 
nefrologa Egila Vēverbranta – 
runas. Klausītājiem bija iespēja 
dzirdēt izcilā traumatologa un 
daudzu Latvijas ārstu skolotāja 
Kristapa Keggi sirsnīgo dzīves
stāstu. Latvijas pediatru ilggadējs 
draugs – LĀZA viceprezidente 

Zai ga AlksnePhillips sniedza pār
 skatu par atbalstu bērnu vese lī 
bas aprūpei, bet jaunā ārste no 
Anglijas Zane Jaunmuktāne savā 
lekcijā mudināja kollēgas nebai
dīties un uzdrīkstēties gūt piere
dzi un jaunas zināšanas pasaulē. 
Dienas otrā daļa bija veltīta sek
ciju sēdēm, kur bija iespēja dažā
du valstu speciālistiem apmainī
ties viedokļiem par savu nozari. 
Dienas nobeiguma daļa atkal vi  
s iem kopā, lai suminātu LĀZA 
stipendiātus un konferences sten 
da referātu konkursa uzvarētājus.

“LĀZA darīs visu iespējamo 
kopā ar mūsu partnerorganizā ci
jām, lai Latvijas medicīnas, zob
ārstniecības studenti, medicīnas 
zinātnieki un visi ārsti, kas tic 

godīgam un caurspīdīgam veselī
bas aprūpes procesam un zināt
nes sistēmai Latvijā, varētu iegūt 
papildu izglītību ārzemēs,” uz 
svēra Uģis Gruntmanis. 

Dienas nobeigumā LĀZA viesi 
tikās Latvijas Universitātes Lielajā 
aulā, kur pateicības vārdi izska
nēja daudziem jo daudziem cil
vēkiem plašajā pasaulē, kas ne 
savtīgi snieguši savu atbalstu Lat
vijas mediķiem. Arī LĀZA kā 
or  ganizācija, kas palīdzējusi un 
palīdzēs darīt veselības aprūpi 
kva litātīvāku un pieejamāku Lat
vijas cilvēkiem, saņēma apsvei
kuma vārdus no Pasaules Brīvo 
latviešu apvienības priekšsēža 
Jā  ņa Kukaiņa, Eiropas Latviešu 
apvienības prezidija pārstāves 
Ievas Reines, Pasaules Veselības 
organizācijas pārstāves Aigas Rū 
rānes, veselības ministres Andas 
Čakšas, Saeimas deputāta Romu
alda Ražuka, LĀZA Zviedrijas 
kopas ilggadējā vadītāja Pēteŗa 
Alberta. Latvijas Medicīnas stu
dentu asociācijas vadītāja Lauma 
Putniņa un Jauno ārstu asociācijas 
valdes locekle Anna Saliņa aplie
cināja vēlmi arī turpmāk darbo
ties kopā ar LĀZA. “Visiem viena 
tēvu valodiņ’” – ar tādiem skais
tiem viesu kopkoŗa dziesmas 
vārdiem iesākās viesību sarunu 
daļa. 

Mājaslapā lazariga.lv ikvie  
n am interesentam ir pieejama 
pla šāka informācija par LĀZA   
70 gadu jubilejas svinībām. 

Latviešu ārstu un zobārstu apvienības (LĀZA) valde LĀZA 70 
gadu jubilejas vakara sarīkojumā Latvijas Universitātes Lielajā 
aulā. No kreisās: Kamena Kaidaka, Jānis J. Dimants, Daina 
Dreimane, Jānis Tupesis, Juris Lazovskis, Uģis Gruntmanis, Zaiga 
AlksnePhillips, Kaspars Tūters, Ēriks Niedrītis un Gundars 
Katlaps // Foto: Jānis Brencis

KAMENA KAIDAKA, LĀZA biroja vadītāja Latvijā

Zai ga AlksnePhillips
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Tikai gadu kopš izvairīgas at 
ru nāšanās par pārāk lielo atbil  
dī bu, ko nozīmētu emigrējušo 
Lat vijas valstspiederīgo saukšana 
at  pakaļ, Ministru prezidents Mā 
ris Kučinskis 19. septembŗa rītā 
to  mēr izteicis maģiskos vārdus: 
“Mūsu darba tirgus sauc pēc 
darbaspēka”. Esot pienācis laiks 
spriest par atsevišķiem pasāku 
m iem remigrācijas atbalstam, arī 
saistībā ar nepieciešamību pie
saistīt kvalificētus darbiniekus. 
Labāk vēlu, nekā nekad. Demo
grafs Ilmārs Mežs, Delfi/Certus 
pētījumā “Latvija 2020 ‒ Kas dzī
v os un strādās Latvijā?” vaicāts 
par nākotni, ja demografisko 
situāciju neizdosies uzlabot, at 
bild: “Mūsu mūžam Latvijas vēl 
pietiks.” Taču vēlēšanas tuvojas, 
un ar tādu saukli tajās iesoļot 
tomēr negribētos nevienam polī
tiķim, arī premjeram. Lai šo lat
viski skarbo prognozi uzlabotu, 
tiek strādāts vismaz četrās fron
tēs: kopējā ekonomikas izaug  
s me ir uz piesardzīgi optimistis
kas līknes, dzimstības veici nā ša
nas atbalstam budžets nu ieda
līts, viesstrādnieku vienkāršākai 
piesaistei klusiņām tiek grozīti 
likumi. Tad nu atliek vēl remig
rācija. 

Taču bēdīgi slavenais Remig 
rā cijas plāns 2016. gadā ir izčāk  
 s tējis, atstājot nepiepildītu gaidu 
mieles abās robežas pusēs. Vai 
tagad tiek ievilkta “otrā elpa” 
valsts saimnieku sarunai ar sa  
viem cilvēkiem ārvalstīs? Tajā gan 
pagaidām pietrūkst svaiguma un 
jaudas, kas varētu raisīt patiesu 
divvirziena ieinteresētību un tā 
nest rezultātus. Izelpai atgādinot 
miglas pūšanu acīs, šo otro ie 
spēju var atkal palaist garām. Un 
tā var būt arī pēdējā – jo ilgāk 
cilvēki mīt ārvalstīs, jo mazāka ir 
atgriešanās iespēja, liecina sta
tistika. Tāpēc premjera vārdiem 
bū  tu jāseko mērķtiecīgai, prāg
ma tiskai un saskaņotai rīcībai 
gan no valsts, gan pašvaldību, 
gan privātā sektora puses, lai 
kopā ar diasporas un remigrantu 
organizācijām un profesionāļu 
tīkliem liktu drošu pamatu dias
poras iesaistei Latvijas izaugsmē.

Būtu tuvredzīgi pamest no 
vārtā diasporas potenciālu Lat
vijas tautsaimniecībā. Tas ir vai
rāk nekā nacionālromantisks ap 
svērums, un atšķirībā no vies
strādniekiem – ilgtspējīgs. Eiro
pā vien ir tūkstošiem Latvijas 
piederīgo, kas guvuši pieredzi, 
piemēram, būvniecības un vies
mīlības nozarēs – tajās Latvijas 
al  gu līmeņi jau ir konkurētspē
jīgi. Zviedrijā, Vācijā, Lielbrita
nijā un īrijā strādā liels skaits 
mediķu un IT speciālistu; Lon
do nā, Frankfurtē un Luksem
bur  gā – finanču speciālisti. Ne 
ap zināts ir Latvijas studentu ār 
valstīs potenciāls. Šie profesio
nāļi – vismaz pagaidām, gan  
zem augoša asimilēšanās riska – 
ir ar latviešu valodas zināšanām 
un izpratni par Latvijas uzņē mēj
darbības un sabiedrisko vidi. 
Turklāt, pat šobrīd neatgriežo
ties, viņi var pielikt roku ekspor
ta un investīciju veicināšanai, 
jaunuzņēmumu atbalstam – un 
to sākusi izzināt LIAA ‒ Latvijas 
investīciju un attīstības aģentūra. 

ELīNA PINTo*

Jātop jaunam Mobilitātes likumam
Otrā elpa “remigrācijas polītikai” vai miglas pūšana acīs?

Valdības uzsvars uz diasporas 
lat visko izglītību un kultūru ir 
labs ilgtermiņa virziens ārlatvie
šu saiknes saglabāšanai ar Lat
viju. Bet tas nevar būt vienīgais. 
Mūsu ekonomikas un demogra
fiskā situācija liek jau šodien 
radīt veidus, kā diasporu iekļaut 
Latvijas ekonomikas un pārval
dības attīstības ekosistēmā. Un 
tam nepieciešama visaptveroša 
un stratēģiska polītikas pieeja, 
plašāka par nobružāto “remigrā
cijas imperatīvu”. Remigrācijai 
vajadzētu būt tikai vienam no 
elementiem plašākā uz ieguvējs
ieguvējs principa balstītā rīcības 
stratēģijā par diasporas iesaisti 

tautsaimniecībā. Tas nozīmētu: 
pirmkārt, novērst praktiskus, to 
starp normatīva un sociāla rak
stura šķēršļus to ārvalstīs mītošo 
profesionāļu un viņu ģimeņu re 
migrācijai Latvijā, kuŗi apsver šo 
iespēju; otrkārt, ar tiem, kuŗi at 
griezties šobrīd neplāno, veici nāt 
uzņēmējdarbības sakarus un at 
tālinātu iesaisti aktīvajā ekono
mikā; treškārt, piesaistīt diaspo
ras profesionāļu zinātību attie cī
go nozaru attīstībai, veidojot pa 
stāvīgu zināšanu pārneses jeb in 
novācijas diplomātijas platformu. 

Stratēģija nenozīmē kārtējos 
gadu gaitā krātos papīru kalnus. 
Tā nozīmē pirmām kārtām jau 
praktisku izpratni, ka par ārlat

viešiem jāiestājas ne tikai Dzies
mu un deju svētku gājiena saga
tavošanā, bet gan jau šodien – 
dažādos prāgmatiskos procesos 
uz vietas un starptautiski. Nepie
ciešama praktiska rīcība, savedot 
kopā darba devējus un darba ņē 
mējus, novēršot ārvalstu kvalifi
kācijas neatzīšanu reglamentē
tajās profesijās, atbalstot bērnu 
iekļaušanos latviešu skolās un 
bērnudārzos, aizsargājot ārvalstīs 
iegūtās sociālās garantijas.

Konkrēts un šobrīd aktuāls 
piemērs ir Lielbritanijā mītošie 
Latvijas cilvēki, kas tuvojas pen si
jas vecumam. Latvija mūsu re  mig
rantiem ar ienākuma nodokli 

apliek pat Lielbritanijā vai citviet 
Eiropā nopelnītas pensijas ne  
apliekamo minimumu, turklāt 
pastāv risks, ka Lielbritanija pēc 
Brexit varētu neizmaksāt savas 
pensijas Eiropas Savienībā mīto
šajiem. Bez Finanču, Labklājības 
un Ārlietu ministriju saskaņotas 
un mērķtiecīgas rīcības, lai to 
mainītu, Latvija zaudēs iespēju 
kaut vecumdienās sagaidīt atpa
kaļ savus Lielbritanijā strādājo  
š os un viņu ģimenes (kopā ir ap 
100 000), tā turklāt ik gadu IIN 
(iedzīvotāju ienākumu nodokļa) 
ieņēmumos negūstot papildu ap 
0,1% no IKP (iekšzemes kop
produkta) un pirktspējas pieau
gumu par 0,3 – 0,6% no IKP, pat 

pie piesardzīgām remigrācijas 
apjoma aplēsēm.

Visbeidzot, atbilstoši reālitātei, 
ka ārpus Latvijas mīt piektā daļa 
tās valstspiederīgo, ir jādomā par 
skaidru un mūsdienīgu rēgulē
jumu, kas veicinās diasporas 
saik ni ar Latviju, pienesumu tās 
izaugsmei, globālo konkurētspē
ju un interešu aizstāvību starp
tautiski. Jauns Mobilitātes likums 
varētu novērst novecojušās viet
sēžu loģikas radītas likumos, ar 
ko ārlatvieši saskaras dažādās jo 
mās (nodokļi, pensijas, deklarē
šanās, vēlēšanas, militārā dienes
ta rezerve). Tas varētu ielikt pa 
matu ilgtermiņa plānošanai val sts 

sadarbības un atbalsta pasā  
kum iem ar diasporu (latviskā iz 
glītība, kultūra, līdzdalība) un to 
efektivitātes pārraudzībai, vien
laikus nostiprinot skaidru mobi
li tātes un diasporas lietu polī tis
kās pārvaldības modeli. Ir jāri
sina arī jautājumi par dubult pil
soņiem, starp kuŗiem ir arvien 
vairāk gados jaunu cilvēku: pie
mēram, par viņu iespējām at 
griezties studēt Latvijā (kamēr ar 
ārzemju pasi pat bez latviešu va 
lodas centralizētā eksāmena var 
saņemt stipendiju, ar Latvijas 
pa  si bez šī eksāmena pat maksas 
studijas nav garantētas) vai par 
pienākumiem mobilizācijas ga 
dījumā (piemēram, ja militārā 

dienesta pienākumi jau izpildīti 
otras pilsonības sabiedrotā valstī). 

Šobrīd vienīgais speciālais li 
kums, kas tieši attiecas uz ārlat
viešiem un viņu atgriešanos, ir 
1995. gada Repatriācijas likums. 
Tā mērķis atgādināt “latviešu un 
lībiešu (līvu) ciešanas no citu tau  
  tu uzbrukumiem, asimilāci jas 
tendencēm un [..] nāves no  met
n ēm” un Tēvzemē aicināt atgriez
ties latviešu un lībiešu (līvu) 
pēcnācējus ir cienījams. Taču tas 
nekādi nerisina premjera aktu
āli zētos valstij nozīmī gos ekono
mikas un darbaspēka jautāju
mus, nedz arī sociālos un izglī
tības jautājumus, kas ar tiem iet 
rokrokā. Repatriācijas likuma 
būtība ir šāda: tas repatriantiem 
dod iespēju kompensēt mājup
ceļa izdevumus un pirmos sešus 
mēnešus saņemt pabalstu uztu 
r am; ja repatriants atkal atstāj val
sti, neatmaksājis repatriācijas pa 
balstu, viņam ir liegta turp māka 
ieceļošana Latvijā; izbraucot no 
valsts, cilvēkam gan esot tiesības 
ņemt līdzi savas mantas, “izņe
mot tās, kuŗas  aizliegts izvest”. 
Taču šis likums neattiecas uz 
tiem pāris simtiem tūkstošu Lat
vijas piederīgo, toskait ne ob  li 
gāti latviešu vai līvu, kuŗi emig
rējuši pēc 1990. gada 4.  maija. 
Līdz ar to tas nespēj sekmēt vai
ruma darbaspējas vecumā esošo 
Latvijas cilvēku remigrāciju, jau
nu starptautiski izglītojušos spe
ciālistu kvalifikācijas atzīšanu un 
piesaisti, kā arī jaunaizbraucēju 
ģimeņu atgriešanos un bērnu    
ie  kļaušanos Latvijas skolās un 
bēr nudārzos. Jauna Mobilitātes 
li  ku ma uzdevums būtu likt pa 
matus uz nākotni vērstai prag
matiskai līdzdarbībai Latvijas 
labā, tajā atgriežoties bez mūžil
gas palikšanas pienākuma, cie 
ša nu zīmoga un Latvijas pilsoņu 
šķirošanas pēc tautības. Šai at 
grie šanās loģikai būtu jāiet rok
rokā arī ar mūsu ikviena gatavī
bu ikdienā sev blakus redzēt cil
vēkus, kas pēc pasaules skarbās 
vai pozitīvās pieredzes gūšanas 
atgriežas citādi – kāds ar valodas 
akcentu, kāds ar neierastākas 
ādas krāsas vai reliģiskās piede
rības ģimenes locekļiem, cits ar 
latviski nepieticīgu pārliecību 
par saviem spēkiem. (..) Mums 
jāmācās uzņemt atpakaļ to daudz
veidīgo dzīves un pieredzes ba 
gāžu, ko, uz laiku vai pavisam 
atgriežoties, sev līdzi nes aizbrau
cēji un viņu ģimenes. Ja par Sprī
dīša pieredzi pēc viņa at  griešanās 
Laimīgajā zemē vairs neviens 
stāstus nestāsta, tad tie mūsu 
cilvēki, kuŗi atgriežas, būs tepat – 
redzami, dzirdami, jūta mi. Tas, 
vai viņi atsauksies aicinājumam, 
ka “mūsu darba tirgus sauc pēc 
darba spēka”, un arī paliks, ir 
atkarīgs arī no tā, vai no līdz
cilvēkiem ikdienā, dažādās iestā
dēs un darbavietās nesaņems ot 
ram mūsu nacionālajā zemap
ziņā iesīkstējušajam pasaules ap 
ceļotāja archetipam – Kaupo – 
veltīto svešādā noliegumu. 

*Autore ir Eiropas Latviešu ap 
vienības vicepriekšsēde, taču pub
likācija nav organizācijas ofi ciāla 
nostāja un atspoguļo vien autores 
personisko viedokli. 

Elīna Pinto: “Jauna Mobilitātes likuma uzdevums būtu likt pamatus uz 
nākotni vērstai pragmatiskai līdzdarbībai Latvijas labā, tajā atgriežoties 
bez mūžilgas palikšanas pienākuma, ciešanu zīmoga un Latvijas pil so
ņu šķirošanas pēc tautības. Šai atgriešanās loģikai būtu jāiet rokrokā 
arī ar mūsu ikviena gatavību ikdienā sev blakus redzēt cilvēkus, kas pēc 
pasaules skarbās vai pozitīvās pieredzes gūšanas atgriežas citādi – kāds 
ar valodas akcentu, kāds ar neierastākas ādas krāsas vai reliģiskās 
piederības ģimenes locekļiem, cits ar latviski nepieticīgu pārliecību par 
saviem spēkiem. (..) Ja par Sprīdīša pieredzi pēc viņa atgriešanās Lai
mīgajā zemē vairs neviens stāstus nestāsta, tad tie mūsu cilvēki, kuŗi 
atgriežas, būs tepat – redzami, dzirdami, jūtami.” 
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Šoruden aprit 140 gadu, kopš 
dzimis, un 75 gadi, kopš miris 
viens no ievērojamākajiem un 
ietekmīgākajiem Latvijas vēstures 
veidotājiem pagājušajā gadsimtā. 

Kārlis Augusts Vilhelms Ul 
ma nis – dzimis 1877. gada 4. sep
tembrī, aizgājis mūžībā 1942. gada 
20. septembrī. 

Traģiskais valsts un paša likte  
nis vērta Kārli Ulmani par vienu 
no brīvās Latvijas simboliem pa 
domju okupācijas laikā. Lai gan 
sarkanās impērijas varas iestādes 
mērķtiecīgi viņa vārdu un piemi
ņu nīdēja, taču tautā nebeidza ru 
nāt par pēdējo brīvās Latvijas pre
zidentu un viņa – Ulmaņa – laiku 
kā par kaut ko pamatīgu, ar ko 
nācija var lepoties. Svešumā lat
vieši iemūžināja Ulmaņa piemi 
ņu, izdodot grāmatas, publicējot 
rakstus, uzstādot piemiņas zīmes. 
...Trešās Atmodas laiks Latvijā 
nā  ca ar iespējām brīvi runāt par 
Kārli Ulmani, dzimtenē tika atkal 
godināta viņa personība – atjauno
tas ar viņa dzīvi un darbību saistī
tās piemiņas vietas, uzstādīts pie
mineklis un piemiņas zīmes, iz 
dotas grāmatas, pastmarkas, me 
da ļas, nozīmes, veidotas izstādes, 
filmas, teātra izrādes ... šodien viņa 
dzīvi un darbību pēta zinātnieki, 
taču līdztekus pastāv arī mīti.

Kāds ir objektīvais stāsts? Ko 
par Ulmani šodien vēsta lielā
kais Latvijas un latviešu tautas 
vēstures glabātājs pasaulē – Lat
vijas Nacionālais vēstures mū 
zejs (LNVM)?

Irina Zeibārte, LNVM direkto
ra vietniece zinātniskajā darbā: 

Vispirms gribu uzsvērt – ja aka
dēmiska vēsturnieka darba ins
truments ir publikācija, tad mū 
zejnieks komunicē ar sabiedrību, 
izmantojot ekspozīciju, izstādi. 
Mūzejā strādājam ar cilvēkiem,   
ar apmeklētājiem, kuŗi šurp atnāk 
ar ļoti dažādu zināšanu bagāžu   
un uzskatiem, kuŗus mēs respek
tējam un cienām. Mūzeoloģijas 
uzstādījums ir caur ekspozīciju un 
izstādi stāstīt un mācīt, taču ne 
drīkstam uztiept apmeklētājiem 

savu viedokli. No izstādes ap  mek
lētājam jāaiziet ar paša izveidotu 
viedokli, uzskatu, secinājumu... 
Tai skaitā arī par Kārli Ulmani, ar 
kuŗu saistīto liecību krājums tur
pina papildināties.

Ulmanis kā ļoti pretrunīga po 
lītiska personība ir vērtējams. Nav 
noliedzami viņa nopelni, bet 
acīmredzot ir pienācis laiks atklāti 
runāt par to, ka viņš ir bijis gan   
pie valsts proklamēšanas, pie 
valsts dzimšanas, bet diemžēl ir 
stāvējis klāt arī pie valsts bojāejas. 

“ … no visām pusēm objektīvi stāstāms stāsts – 
kā jebkuŗš stāsts”

Irinu Zeibārti uzrunāja žurnāliste Inese Raubišķe

Mums LNVM nodaļā “Dauderos”, 
kas no 1937. līdz 1940. gadam bija 
Latvjas Valsts un Ministru prezi
denta Kārļa Ulmaņa vasaras rezi
dence, kādreizējā prezidenta kabi
netā ir iekārtota izstāde “Divas 
dienas Kārļa Ulmaņa dzīvē”, un 
tur mēs vizuāli (ar mūzejiskiem 
līdzekļiem) cenšamies parādīt, cik 
liels bezdibenis šķir jauno ener ģis
ko polītiķi, Latvijas idejas prokla
mētāju 1918. gada 18. novembrī, 
kurš cerēja, ka darīs kaut ko Lat vi
jas labā, līdz sagurušam polīti   
ķ im, kurš 1940. gada 22. jūlijā iekāpj 
vilcienā, domādams, ka brauks uz 
Šveici glābties, bet īstenībā tiek 
deportēts uz Maskavu un pēc tam 
uz cietumu Krievijā. Grūti teikt, 
ko viņš zināja un ko viņš nezināja, 
bet, kā ikviens cilvēks, viņš cerēja 
uz to labāko – izdzīvot, dzīvot un 
ticēsim tam labajam, ka vēlējās vēl 
darīt ko labu Latvijai. 

Jūsuprāt, kādas īpašības vis
spilgtāk raksturo Ulmani?

Zinātkāre ir viens no tiem dzi
nuļiem, kas viņu mudināja mācī

ties. Tā ir viena no tām ļoti lab a
jām īpašībām, kas viņu uznesa 
virsotnē, pirmkārt, polītikā. 

Ar savām zināšanām Ulmanis 
arī dāsni dalījās. Pirms aktīvi 
iesaistījās politikā, viņš jau bija 
uzrunājis vairāk un mazāk pla
šas auditorijas. Piemēram, 22 ga  
    du vecumā (1899. gada 17. – 18. 
decembrī) Rīgas Latviešu bied
rības rīkotajā Vispārīgajā lat
viešu lauksaimnieku sapulcē uz 
stājās vērienīgas latviešu zem
nieku un sabiedrisko darbinieku 

auditorijas priekšā ar referātu 
“Piena ražojumi un viņu izlie
tošana”. Tam sekoja arī viņa pub
likācijas latviešu lauksaimnie
cības žurnalā “Zemkopis” 1900. 
gadā. 1903. gada vasarā vadīja 
vairākus lauksaimniecības kur  
s us Vidzemē, kuŗus organizēja 
Rī gas Latviešu biedrības Lauk
saim niecības nodaļa. Sekoja arī 
ražens darbs žurnālistikā.

…uzsverama arī drosme. Ulma
nis uzņēmās 1918. gadā nostāties 
pirmās Latvijas valdības priekš
galā. Viņš vadīja trīs pagaidu val
dības 1918., 1919., 1920. gada pir
majā pusē un arī pirmo valdību 
1920. gada otrajā pusē. Viņam 
pie tika drosmes nostāties valsts 
priekšgalā, kad valsts īsti nebija, tā 
bija vēl tikai proklamēta. Viņam 
bija drosme ar pavisam nelielu 
domubiedru pulciņu vadīt to, kā 
faktiski vēl nebija, teiksim, tajā vis

tumšākajā laikā. Bet no otras pu  
s es, 1939. un 1940. gadā Ulma nis 
bija tas, kurš visus svarīgos valstis
kos lēmumus pieņēma vienper
sonīgi. Viņš pieņēma lēmumu 
atļaut iekārtot šeit kaŗa bazes – 
1939. gada 5. oktobrī tika parak
stīts bazu līgums par liela Sarka
nās armijas kontingenta izvieto ša
nu Latvijas territorijā. 1940. ga  da 
16. jūnijā PSRS izteica ultimātu 
Latvijai, kuŗā tika pieprasīta Sar
kanās armijas daļu ielaišana Lat
vijas territorijā bez jebkādiem no 
teikumiem, kā arī Latvijas valdī
bas nomaiņa. Un Kārlis Ulmanis, 
izvairoties no upuriem, nedeva 
pavēli pretoties un pieņēma pa 
domju prasības. 17. jūnijā Sarka
nās armijas daļas ienāca Latvijā un 
jau pēcpusdienā ieradās Rīgā. Šīs 
dienas vakarā Ulmanis teica ra 
diorunu, kuru 18. jūnijā publicēja 
laikrakstos. Viņš uzsvēra, ka ka 

ŗaspēks Latvijā ienāk ar valdības 
ziņu, kas izriet no “draudzīgajām 
attiecībām starp Latviju un Pa 
domju Savienību”, un paziņoja par 
valdības atkāpšanos un aicināja 
saglabāt mieru un kārtību. Arī 
Augusta Kirhenšteina vadītā val
dība tika izveidota ar viņa piekri
šanu un klusuciešanu. 

1940. gada jūlija dienās viņš 
parakstīja daudzus dokumentus.

Protams, visu mēnesi. Kopš 17. 
jūnija, kad šeit ienāca padomju 
kaŗaspēks, līdz 22. jūlijam, kad 
viņš iekāpa vilcienā braucienam 
uz Maskavu, viņš turpināja pa 
rakstīt dokumentus. Un arī psei 
dovēlēšanas – šis 14. un 15. jūlija 
farss – notiek, viņam klātesot.

Līdz mūsdienām Ulmaņa lē  
m ums par nepretošanos un for m
ālu sadarbību ar okupācijas režī mu 
sabiedrībā tiek vērtēts pret runīgi. 

Runājot par Ulmaņa vien per
sonīgo lēmumu pieņemšanu – 
vai tad tas nebija likumsakarīgi? 
1934. gada 15. maijs – Kārlis 
Ulmanis ar domubiedru grupu 
veic apvērsumu, atlaiž parla
mentu, likvidē polītiskās parti
jas, ierobežo vārda brīvību un 
izveido paša vadītu autoritāru 
polītisko režīmu. Viņš kļūst par 
diktatoru. 

Ulmanis ar savu diktatorismu 
liedza veselai paaudzei iespēju iz 
teikt savu viedokli, viņš pieradināja 
pie tā, ka Ulmanis pateiks, kā 
vajag. Cilvēki viņam uzticējās.

Stāsts par Kārli Ulmani ir no 
visām pusēm objektīvi stāstāms 
stāsts – kā jebkuŗš stāsts. Vispusīgi, 
daudzpusīgi stāstāms, kas, no vie
nas puses, tika un tiek analizēts, 
no otras puses, ļoti daudziem 
cilvēkiem radīja Latvijas simbolu, 
Latvijas tēlu, kas cilvēkus saturēja 
kopā, deva spēku izturēt… 

Beigu beigās Ulmanis simbo
lizēja arī visus iepriekšējos prezi
dentus – Čaksti, Zemgalu, Kviesi. 

Bet viņš bija beidzamais! Kā cil
vēki mēs mēdzam salīdzināt – un 
pēdējais itin bieži mūsu apziņā pa 
liek tas spilgtākais. Turklāt tas salī
dzinājums, kas nāca ļoti krasi ar 
padomju okupāciju, kas bija tik 
graujošs un briesmīgs, ka veidojās 
šis nenormālais kontrasts un salī
dzinājums par labu Ulmaņa laik am. 
Tas ir emocionāli, bet objek tīvi.

Bija autoritārais režīms, bija 
saimniecībā trūkumi, bet Latvija 
bija sava neatkarīga valsts – un tas 
ir pāri visam. Lai ar kādiem trū
kumiem, bet SAVA. Tās mokas, 
kas cilvēkiem bija jāpārcieš izsū
tījumā vai kaŗā, vai filtrācijas no 
metnēs …un padomju laikā visa tā 
liekulība un noklusēšana – tas taču 
nav salīdzināms ar dzīvi savā valstī. 
Cilvēku prātos palicis viss gaišais 
un ideālais no Ulmaņa laik iem. 

Un man liekas, ir vēl viena lieta – 
ļoti daudzi, kas radīja un pēc tam 
uzturēja šo gaišo Latvijas tēlu, par 
ko viņiem ir mūžīga pateicība 
(saku bez jebkādas ironijas, zem
tekstiem, es tiešām tā domāju), 
viņi tajos 30. gados bija jauni cil
vēki, un mums visiem jaunība 
vienmēr ir tas skaistākais laiks. 

Bet pats galvenais – tika radīta 
sava valsts (nevis kaut kāda 
padomju republika).

“Ja mēs gribam, lai Latvija nepaliek 
tikai pārejoša parādība, tad jaunatnē 
jāieaudzina varoņu paaudzes ideāli, 
domas un tikumi.”

Kārlis Ulmanis
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Šodien mana sarunbiedre ir 
četru bērnu māmiņa un gandrīz 
divdesmit gadus laulībā ar Andri 
Bēr ziņu. Arī ar viņu esmu jau 
iepazinusies, apmeklējot bijušo 
trimdinieku draudzes dievkalpo
jumus. Andris ir šīs Rīgas evaņ ģē
liskās  draudzes priekšnieks, bet 
Ingrīda – svētdienas skolas skolo
tāja. Bērziņi ir viena fantastiska 
ģimene, un es esmu priecīga, ka 
man ir bijusi izdevība ar viņiem 
iepazīties tuvāk. Ingrīda par sevi 
pastāsta:

“Esmu dzimusi 1971. gadā, 
Pēteŗos, ļoti neparastā latviešu ģi 
menē. Mans tēvs ar abām mā  sām 
un vecākiem visi bija kopā vienā 
Amerikas mazpilsētā. Viņi visi bi  ja 
bijuši kopā bēgļu gaitās Zvied rijā 
un pēc tam nonāca vienā vietā – 
Vilmingtonā, Delavērā. Katrs uz 
Ameriku brauca atsevišķi, katrs 
brauca ar savu vīzu, tomēr Ame
rikā nonāca vienā un tai pašā 
vietā. Kad es augu, man gan likās 
pats par sevi saprotams, ka mani 
brālēni, māsīcas, onkuļi, tantes un 
vecvecāki visi bija turpat tuvumā. 
Citām ģimenēm tā nebija. Bet 
tikai tad, kad es izaugu liela, sapra
tu, cik pasaule ir milzīga un  cik 
tas, kas notika ar mani, ir nepa
rasti. Mani vecāki iepazinās Zvied
rijā un arī apprecējās Zviedrijā jau 
1956. gadā. Tēvs ir no Salacgrīvas 
lībiešu dzimtas, no Karriņiem, 
ku  ŗi Latvijas laikā uzvārdu latvis
koja par Kariņiem. Viņi bija lībieši 
no abām dzimtas pusēm. Mana 
tēva dzimta ir no Vidzemes lībie 
š iem, un Ziemeļvidzemē ir mūzejs, 
kur ir minētas deviņas vai div 
padsmit lībiešu dzimtas, kurām 
ciltskoki ir sazīmēti no kāda 1600. 
gada, un mēs esam rados ar čet  
r ām no tām. Tēvatēvs Rīgā bija 
pir mo reizi savā mūžā ap 1940. vai 
1942. gadu, kad bija aizbraucis uz 
tirgu vest graudus, jo kāpēc gan 
jāmaisās apkārt, ja tu dzīvo Salac
grīvā?! Mana mamma ir cēlusies 
no Dambekalniem. Viņas māte 
bija Irma Dambekalna, kas ap   
pr e  cēja Vītoliņu, kura brālis bija 
Rīgas prefekts – Jānis Dambekalns, 
kas savukārt bija precējies ar sla
veno aktrisi Birutu Skujenieci. 
Dambekalni bija lībieši no Kurze
mes – kuģu būvētāji, un tad nāka
majā paaudzē bija mana vecmā
miņa un viņas māsa, abas bija 
ārstes, un vēl citas māsas, bet vie nī
gais dēls tātad bija minētais Rī g  as 
prefekts. otra ģimenes puse bija 
kalpotāji no Pļaviņām. 

Tā mani vecāki dzīvoja Stok hol
mā un astoņu gadus gaidīja ie 
braukšanas atļauju Amerikā, jo 
pēc Zviedrijas latviešu leģionāru 
izdošanas Padomju Savienībai 
vec  tēvs domāja, ka Zviedrija nav 
droša. Tāpēc viņš pirmais pietei 
cās uz Amerikas vīzu kopā ar 
ma  nu omammu, tad pieteicās 
mans tēvs un abas tēva māsas. 
Tātad viņi visi līdz 1961. gadam 
bija aizbraukuši, bet ne kopā. Es 
uzaugu Vilmingtonā, tādā ļoti 
nelielā latviešu mikrovidē, kur 
mums bija draudze, un visi ļoti 
cieši turējās kopā. Šeit, Latvijā,    
no mūsu draudzes ir Ruta Zadzi 
o rska, kas bija mana latviešu valo
das skolotāja. Vilmingtonas grupā 
bija arī citi ALAas aktīvisti, kā 
Tālivaldis Bērziņš, ojārs Vatvars, 
Baidiņš un citi. Mums bija pat 
pašiem sava teātŗa kopa, kuŗā 
mans tētis bija režisors un mam
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ma – aktrise, un tikai pēc ga  diem 
to var novērtēt, cik tas pa  tie sībā 
bija skaisti. Dzīve bija daudz
šķautņaina. Savā skolā es biju vie
nīgais latviešu bērns. Mājās runā
jām tikai latviski. Mana omamma 
nekad tā īsti runāt angliski ne 
iemācījās, un viņa mani bieži pie
skatīja. Mājās bija latviska vide, un 
daudzus gadus vēlāk, kad iepa
zinu Andri un kad mēs aizbrau  
c ām pie viņa radiem uz Austrāliju, 
viņa tantes mājās izskatījās tāpat 
kā mūsmājās Amerikā. Tie paši 
tautiskie spilveni, līdzīgas gleznas, 
tās pašas grāmatas tādos pašos 
plauktos. Izskatījās, ka latviešu ģi 
menes trimdā veidoja ap sevi sev 
patīkamu latvisku vidi. 

Mana latviskā dzīve sākās Vil
mingtonas latviešu skolā, kuŗā 
mēs bijām septiņi bērni. Tad trīs 
pārcēlās uz citu vietu, es braucu uz 
Filadelfijas skolu, kas ir aptuveni 
40 kilometru no Vilmingtonas. 
Mana latviešu izglītība turpinājās 
asto ņas vasaras Katskiļu nometnē. 
Brālis un māsa bija vecāki, un 
mana mamma Māra bija vadītāja 
deviņu un desmit gadu vecām 
meitenēm. Mani tur aizveda, kad 
man bija tikai četri vai pieci gadiņi, 
bet es biju ļoti patstāvīgs bērns. 
Mani vienkārši ieveda tai mītnē, 
un es tur dzīvoju savā vaļā bez lie
las pieskatīšanas. Toreiz man tas 
nemaz īpaši ko lielu nepatika, bet 
tagad, kad man pašai ir bērni, es 
saprotu arī mammu, jo mēs dzī
vojām pilsētā. Mana mamma bija 
augusi laukos, pie jūras vai mežā, 
jo viņas tēvs bija mežzinis. Mamma 
jau no 1213 gadu vecuma brauca 
tēvam līdzi. Tāpēc viņai likās, ka 
svarīgākais, ko mums var dot, ir 
vasaras svaigā gaisā. Tagad, ska
toties, kādās nometnēs mani bēr 
ni ir bijuši, Katskiļu nometne bija 
ārkārtīgi labi noorganizēta. Četras 
vasaras biju Beverīnas vasaras 
vidusskolā un, kad to pabeidzu, uz 
vienu gadu aizbraucu uz Japānu. 
Es iemācījos atsevišķus lietvārdus 
un tos kaut kā viju kopā. Pēc tam 
es aizbraucu uz Minsteres ģimna
ziju, bet es jau biju uzņemta augst
skolā. Minsterē bija pilnīgi cita 
gaisotne. Sociāli es nejutos tik ļoti 
labi, man likās, ka esmu tāda gar
laicīga meitene. Taču šo laiku es 
izmantoju, mācoties  vācu valodu,  
gāju uz koncertiem un teātriem, 
un, kad bija brīvlaiks, aizbraucu 
uz Vīni un apmeklēju operu. 

Pēc Minsteres Jeila universitātē 
izstudēju vēsturi, tas bija tieši tajā 
laikā,  kad Latvija atguva neatka
rību. Studijas uzsāku 1990. gadā un 
pabeidzu 1994. Pirmo reizi Latvijā 
ierados 1991. gadā. Iemesls, kāpēc 
es nebiju ātrāk te bijusi, bija tas, ka 
mūsu ģimenē bija izsūtītie –vec
māmiņas māsu izsūtīja jau 1941. 
gadā, un viņa jau pirmajā ziemā 
aizgāja bojā. Mana vecmāmiņa 
kopā ar savu māsu bija dibināju  
š as sieviešu korporāciju Varavīkne. 
Vi  ņa bija paņēmusi savu sešgadī
go meitiņu līdzi uz Sibiriju. Vec
mā miņas brālis bija nogalināts tepat 
Rīgā, Šķirotavā. Mums no citiem 
radiem bija zināms, ka Rīgas ra 
diem pēc Amerikas radu apcie
mojumiem vienmēr bijušas kaut 
kādas nepatikšanas. Tāpēc mans 
tētis īsti negribēja savu jaunāko 
bērnu uz Latviju laist. Latvijā no 
nācu 1991. gada augustā, tieši 
pirms puča. Sagadījās, ka no Lat
vijas izlidoju tieši tai dienā, kad 

pučs notika. Es aizlidoju uz An  
  g liju pie māsas. Domāju, ka mani 
iespaidoja tas, ka Latvijā tolaik viss 
bija tik nospiedoši pelēks, veikali 
tukši, skatlogi netīri, vakaros ielās 
tumsa. Viss bija ļoti drūms. Tikko 
ieradāmies Rīgā, radi stāstīja, ka ir 
notikusi avārija, kas bija vārds, ko 
es nekad nebiju dzirdējusi un ne 
sapratu, kas tas ir. Izrādījās, ka 
noticis kaut kas ar ūdensvadiem 
un visam namam bija at  slēgts 
ūdens. Es domāju –  nabaga cil
vēki, viņiem ir atbraucis cie      
m iņš, bet mājā vispār nav ūdens. 
Brā lēns Pēteris stiepa spaiņus uz  
piekto stāvu,  lai varētu vismaz ro 
kas nomazgāt. Savukārt pirmais 
iespaids Salacgrīvā – visi runā 

tāpat kā mana omamma! “Es i’, es 
nau, viš i, viš nau,” un tamlīdzīgi. 
omammas jaunākā māsa turklāt 
bija ļoti līdzīga omammai. 

Manam tētim Salacgrīvā bija 
kādi desmit brālēni un māsīcas, 
kas visi bija dzimuši īsā laika pos
mā, un viena viņa māsīca, ar ko 
tētis kopā skolā gājis, pasauca 
mani otrā istabā un iedeva 50 
rubļu naudaszīmi. Viņa teica – ka 
tas piemiņai no mana pirmā brau
ciena uz Latviju! Zinot, kādos ap 
stākļos radi dzīvojuši, tā man likās 
ļoti, ļoti liela dāvana. Tas bija ļoti 
aizkustinoši. 

īstenībā 1991. gads bija tāda 
idille, tā bija viena liela kopības i z 
jūta, kuŗas tagad, divdesmit piecus 
gadus vēlāk, vairs nav. Protams, ir 
radi, ar kuŗiem ir ciešs kontakts, 
bet – tādas kopā būšanas izjūtas, 
tādas sajūsmas, ka nu mēs varam 
atkal nebūt šķirti – tās gan laikam 
nav un vairs arī nebūs. Bet, kad 
atbraucu uz Latviju un trīs gadus 
vēlāk pabeidzu augstskolu, domā
ju, ko darīt. Izdomāju, ka man va 
jag pieteikties darbā Latvijas Ār 
lietu ministrijā. Es pratu vairākas 
valodas, biju mācījusies literātū 
ru, varēju labi izteikties, un es mā 
cījos arī krievu valodu. Biju izstu
dējusi vēsturi labā univer sitātē, 
biju pārliecināta, ka daudz zinu, 
un es varu apgūt jebko. Bet nāca 

auksta duša! Mēs bijām dabūjuši 
dzīvokli tepat Tērbatas ielā, un 
dzī vokli remontēja, jo tur bija bijis 
tā sauktais komunālais dzīvoklis. 
Pro tams, visi darbi bija iekavēti, 
bija jādzīvo citā –  vienistabas – dzī
voklītī padomju laikā celtā namā, 
kur te bija, te nebija  elektrība, te 
bija un nebija ūdens. Siltā ūdens 
nebija vispār, ja nu vienīgi pēc 
pusnakts. Nebija, kur veļu iz  maz  
g āt, un es visu ko mazgāju virtuves 
izlietnē aukstā ūdenī. Bet galve
nais – es aizgāju uz Ārlietu minis 
t riju jau pirmajā dienā. Cilvēks, ar 
kuŗu biju sarakstījusies, paziņoja 
dežurantam, ka viņš ir ļoti aiz
ņemts. Labu laiku nogaidīju, un 
tad man pateica, lai atnāku rīt. 

Aizgāju nākamajā dienā, un  mani 
aizsūtīja pie vienas nodaļas vadītā
jas, kuŗa mani ļoti nejaukā veidā 
“apstrādāja”. Teica, ka es vispār 
neko neprotot un lai labāk dodo
ties prom. Vēlāk noskaidroju, ka 
viņa bija viens no tiem cilvēkiem 
ministrijā, kas bija labvēlīgi no 
skaņota pret Krieviju un mūs uz 
skatīja par “klaida latviešiem”. Bet 
tētis teica, lai saņemos un eju vēl
reiz. Nākamajā reizē nonācu pie 
Kaijas Gertneres, kuŗu mazliet pa 
zinu kopš viena no jaunatnes 
kong resiem, viņa bija ļoti jauka, 
un nonācu pilnīgi citā pasaulē. 
Rezultātā  sabiju ministrijā divus 
gadus. Tomēr pārliecinājos, ka tas 
“nav priekš manis”. Tad satiku 
Andri Bērziņu, ar kuŗu arī es biju 
jau iepriekš pazīstama. Mans ie 
spaids – nu ļoti nopietns un cen
tīgs! Likās, ka mums maz kopīga. 
Bet, kad ciemojos pie māsas An 
glijā, satiku Andri kādās viesībās. 
Sākām satikties, tuvāk iepazinā
mies un... un viens otram pati  
k ām. Esam kopā kopš 1995. gada, 
kopš pirmā nopietnā randiņa.

Kad Andris iestājās Stanforda 
universitātē, bija jāizšķiras, ko da 
rīt, un es uzteicu darbu Ārlietu 
ministrijā, aizbraucu Andrim lī 
dzi. Sešas nedēļas ar automašīnu 
ceļojām pa Ameriku, teltojām un 
pa ceļam arī saderinājāmies. De 

viņus gadus nodzīvojām Ameri
kā. Abi vēl divus gadus studējām. 
Mums piedzima pirmie trīs bērni. 
Ik gadu braucām uz Latviju. An  
d ris bija tas, kuŗš gribēja uz Lat viju 
pārcelties, turklāt viņam te bija 
smagi slima vecmāmiņa. An  drim 
apsolītais gan neīstenojās, un mū   
 su māja arī nebija gatava. Mans 
tētis bija ļoti varonīgs – viņš uz 
ņēma mūs pie sevis,  nesa malku 
un sildīja man un bērniem ista 
bas, jo Andris bieži bija Zviedrijā, 
kur bija dabūjis darbu. Es zināju, 
ka man jādabū darbs savā pro
fesijā, un es noliku advokāta pār
baudījumus. Tad izdomājām, ka 
mums vajag ceturto bērnu. No 
riņai bija 11 mēneši, kad es brī

numainā kārtā dabūju darbu bi 
rojā, kas tagad ir lielākais advo 
kātu birojs Latvijā. Mūsu bērni ir 
gājuši dažādās skolās, bet nu mā 
cās  starptautiskajā skolā, kur ir 
ļoti labs latviešu valodas skolo 
tājs. Tagad zinu, ka bija vērts iziet 
cauri grūtībām, jo latvietība ir pa 
matvērtība. Mūsu bērniem pie    
šīs atziņas vēl ir jāpiestrādā. Un 
tomēr – trīs vecākie bērni ir skauti, 
bet  jaunākais dēls ir jaunsargs. 

Mēs visi esam latviešu draudzē, 
kuŗā vairums ir cilvēki, kas pār
cēlušies uz dzīvi Latvijā. Andris ir 
draudzes priekšnieks, un es esmu 
svētdienas skolas skolotāja. Tā 
mums ir tāda ļoti nozīmīga lieta. 
Kad bērni izaugs, viņi varēs iz 
vēlēties, grib vai negrib būt drau
dzē, taču tagad mēs ejam visi. Vēl 
ir tik labi tas, ka mūsu bērniem 
šeit ir vecvecāki, jo Andŗa vecāki 
dzīvo Latvijā, bet mani vecāki te ir 
vasarās. Bērni var pavadīt laiku 
svaigā gaisā, pārmaiņus  vienu 
mēnesi pie vieniem, otru – pie ot 
riem vecvecākiem.”

Ingrīda savu stāstu beidz, bet    
es vēl kavējos atmiņās par viņas 
tēti, kuŗu pazīstu no tiem lai  
k iem, kad Gaŗezerā, būdams vien 
14 gadus vecs zēns, viņš dziedāja 
pieaugušajiem līdzi līdz rīta gais
mai, un visām dziesmām zināja 
vārdus...  
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Krustvārdu mīklas 
(BL Nr. 35) atrisinājums 

Līmeniski. 7. Kalevala.  
8. Skarlati. 10. Amati. 11. 
Stils. 12. Karaliste.  16. An 
gīna. 19. Patoss. 20. Lama

tas. 21. Asare. 22. Dēles. 23. 
Nandu. 24. Atēna. 25. Krīki. 28. 
Rauna. 30. Svitene. 31. Antīks. 
32. Angārs. 36. Periskops. 40. 
Gongs. 41. Fonds. 42. Antaress. 
43. Retortes.

Stateniski. 1. Slate. 2. Saltas. 3. 
Lauta. 4. Asari. 5. Karatē. 6. Salto. 
7. Kempings. 9. Izloksne. 13. 
Lejas. 14. Annenieki. 15. Man
darīns. 17. Raudive. 18. Kantons. 
26. Rindkopa. 27. Steps. 29. 
Nereīdas. 33. Veltes. 34. Sparta. 
35. Agita. 37. Ivasi. 38. Kopra. 39. 
Torte.

Līmeniski. 1. Seno grieķu un 
romiešu rēķinu galdiņš. 5. Gau
jas pieteka. 8. Rubiju dzimtas 
lakstaugi. 9. Cienījama precēta 
sieviete senajiem romiešiem. 10. 
Lieli pārnadžu kārtas tuksnešu 
dzīvnieki. 12. Saistīt. 13. Zodiaka 
zvaigznājs. 14. Lieli dziedātāju 
ansambļi. 17. Glīts, izskatīgs. 19. 
Poļu tautas deja. 21. Augstāko 
pa  reizticīgo un katoļu garīdz
nieku galvassega, kuŗu valkā 
dievkalpojumu laikā. 23. Ierīce 
iekšdedzes dzinēja iedarbinā ša
nai. 24. Techniskas iekārtas pa 

matrādītāji. 26. Parīzes piepilsē
ta, mākslas porcelāna izgatavo
šanas centrs. 27. Slazdi. 30. Vieg
las konstrukcijas celtnes. 33. 
Maizes šķēle. 34. Karaļnama sie
vietes, kuŗas neieņem troni. 35. 
Kalni Eiropā. 38. Nelieli trīs
šķautņaini dunči. 39. Ilgstošs 
laiks bez nokrišņiem. 40. Ba 
landu dzimtas dārzeņi. 41. Tēls 
A. Dimā romānā “Trīs muske
tieri”. 42. Gods un atzinība.   

Stateniski. 1. Medicīniska ie 
stāde. 2. Potēt ar pumpuru. 3. 
Tievas, sīkas. 4. Metamā ierīce 

seno  romiešu bruņojumā. 
5. A. Dimā (tēva) romāns. 
6. Sievietes vārds (febr.). 7. 
Vizbuļu dzimtas krāšņum
augs. 9. Plaši iedzīvotāju 
slāņi. 11. Svēts putns Senajā 
Ēģiptē. 15. Kvalificēta spe
ciālista palīgs. 16. Apkārt
mērs. 18. Likums, likumī
ba. 20. Apdzīvota vieta Vi 
ļakas novadā. 21. Novecojis 
kukurūzas nosaukums. 22. 
Ventas pieteka. 25. Laba 
vē  lējums. 27. Agrāk naudas 
vienības Italijā. 28. Valsts 
Ziemeļamerikā. 29. Sadzī
ves pakalpojumu sniegša 
na iedzīvotājiem. 30. Kar 
pu dzimtas zivs. 31. ostas 
pilsēta Indijā. 32. Rakst nie
ka izteiksmes veids. 36. 
Aiz liegums. 37. Valsts Vi 
dus amerikā.
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LĀSMA GAITNIECE

Latvijas samērā vēsā vasara, 
kuŗas neatņemama sastāvdaļa ir 
četras atvaļinājuma nedēļas, jau 
atkal tikpat kā aizvadīta. Tas arī 
bija iemesls, kādēļ radās vēlme 
atcerēties un pavērtēt, kas jauns 
šai laikā pieredzēts, turklāt pada
līties ar lasītājiem. Viens no vis vai
rāk pārdomas rosinošajiem šīs va 
saras ceļojumiem bija brauciens 
uz kādu klusu ciemu Vidzemē, 
kas no Rīgas atrodas vien 34 kilo
metru atstatu. 

Lai nokļūtu Ropažos, par ko šajā 
reizē vēlos pastāstīt, no galvas pil
sētas jābrauc virzienā uz Ērgļiem. 
Iespējams, ne vienam vien Latvi 
jas apceļotājam šī vieta šķiet īsta 
no  male, ko nav pat vērts iekļaut 
brau cienu plānos. Tā gan ir visai 
augstprātīga, turklāt ačgārna at 
tiek s me! Pēc Ropažu apmeklēju
ma jūlija nogalē to varu apgalvot 
pavisam droši. 

Brauciena uz Ropažiem mērķis 
bija vietējās ev. lut. baznīcas diev
kalpojuma apmeklējums, pēc kā 
tika rīkota sadraudzība jeb kafijas 
malkošana un sarunas kopā ar 
draudzes aktīvistiem. Tam sekoja 
īss pārbrauciens uz Ropažu “Pils
kalniem” – mācītājmuižu, pikniks 
tās dārzā, kā arī interesantas saru
nas ar vietējās draudzes garīdz
nieku Krišjāni Bulli. Brauciena 
organizatori bija Rīgas Lutera 
draudzes, kuŗas locekle ir arī šo 

Uz dievnamu ar peļu junkuru padusē?
rindu autore, pārstāvji. 

Saulainā vasaras dienā ir patī
kami pieskarties sasilušajai, no 
laukakmeņiem mūrētajai sienai. 
Domās gan nākas mazliet no  sku
rināties, iedomājoties, cik auksti 
ēkā būs vēlā rudenī un ziemā. 
Nedaudz šo priekšstatu laboja kā  d a 
no vietējās draudzes locek lēm, at 
klājot, ka baznīcā ir vēsi vasarā, sa 
vukārt septembrī, kad mūri kriet
ni iesiluši, esot ļoti patīkami – 
telpās ir siltāk nekā ārpusē. 

Pārdomas un sarunas drīz vien 
gan pārtrauca aicinājums doties 
iekšā, jo klāt dievkalpojuma laiks.

Mūsu, Ropažu evaņģeliski lu  te
riskajai draudzei nepiederošu cil
vē ku, uzmanību dievkalpojuma lai  
kā piesaistīja... kaķis! Pārējie baz
nī cas apmeklētāji jau pieraduši,   
ka vienai no draudzes loceklēm ir 
peļu junkurs, kurš gluži kā sunītis 
dodas līdzi visās savas saimnieces 
ikdienas gaitās. Turklāt baznīca 
nav izņēmums!

Vispirms mājdzīvnieks ieinte re
sēti apstaigāja solu rindas, apska 
t ot, kas tie ir par ļaudīm, kuŗi ie 
radušies uz dievkalpojumu. Pēc 
tam minka cienīgā gaitā aizgāja 
līdz altārim, arī tur visu apskatot, 
un visbeidzot apgūlās kādā klu
sākā stūrītī, visu laiku uzmanības 
centrā paturot savu saimnieci. Ie 
spējams, šo rindu lasītājs būs iz 
brīnījies:  sak, kas tie par jokiem! 

Taču jāatzīst, kaķis baznīcā nevie
nu netraucēja un uzvedās pat 
priekšzīmīgi, turklāt vietējās drau
dzes locekļi pie šiem peļu junkura 
apciemojumiem sen pieraduši.

Dievkalpojumam beidzoties, 
se  koja sadraudzība. Cik labi, ka 
va  sarā to iespējams rīkot nevis 
telpās, bet svaigā gaisā – blakus 
baz nīcai. Neparasti, ka Ropažu 
draudzes īpašumā nonācis kāds 
pavisam īpašs, no ozolkoka dēļiem 
darināts galds, kādu otru nav ga 

dījies redzēt nekur citur Latvijā! 
Uz tā arī novietojām līdzpaņem  
tos kārumus un kafijas tasītes. 
Sadraudzībai beidzoties, mācītājs 
Krišjānis Bulle mūs, ciemiņus, ai 
cināja vēlreiz ienākt baznīcā, lai 
iepazīstinātu ar sakrālās celtnes 
sarežģīto vēsturi. 

Pēc sadraudzības atkal sēdāmies 
automašīnās, lai dotos uz “Pils
kaln iem”. To territorijā ietilpst mā 
cītājmuiža jeb pastorāts un nelieli, 
bet labi saglabāti drupu fragmen 
ti, kas liecina par kādreizējā Ro 
pažu pils kompleksa atrašanās 
vietu. 

Vispirms skatam atklājās mācī
tāj  muiža – daudz “pieredzējis” 
nams biezi noauguša dārza vidū. 

Piknika laikā no mācītāja uzzi
nājām, ka šī ēka nudien pie dzī
vojusi daudz pārmaiņu. Ja līdz ot 
rajam pasaules kaŗam tās iedzī
votāji (ne tikai mācītājs ar savu 
ģimeni, bet arī palīgi un kalpi)  
pret īpašumu izturējušies ar cieņu 
un pat bijību, piemēram, ēdienu 
uz otrā stāva ēdamtelpām no 
pirmā stāva virtuves nogādāja ar 
speciālu liftu, tad, kaŗam beidzo
ties, ēka vārda tiešajā nozīmē tika 
demolēta. To 20. gadsimta 40. ga 
dos nav saudzējis ne ugunsgrēks, 
ne Mašīnu un traktoru stacijas 
kantora, ne meiteņu internāta un 
Ropažu vidusskolas darbmācības 
kabinetu ierīkošana. Katra pielā
gošanas reize citiem mērķiem un 
vajadzībām vecajā namā atstājusi 
“nospiedumus”. Atliek cerēt, ka ar 
Dieva palīgu un cilvēku entu zia s
mu ēka atkal atgūs agrāko spozmi! 

īpaši uzmanību piesaistīja 19. 
gadsimta sākumā celtā pastorāta 
krāšņākais “elements” – Šveices 
stila veranda! Mācītājs atklāja, ka 
veranda piebūvēta vēlāk – 19. gad
simta beigās! Savādi, bet fakts! 
Mūsdienās arī grūti noticēt, ka 
mācītājmuižu gleznojis Apgais mī
bas laikmeta mākslinieks un vē s  
turnieks Johans Kristofs Broce! 
No viņa zīmējumiem redzams, ka 
pastorāts bijis bez verandas. 

Skaists izvērtās brauciena no 
bei gums – pikniks mācītājmuižas 
dārzā. Sarunas ievirzījās ne tikai 
par laicīgām, bet arī gluži ikdie
nišķām tēmām. Arī par to, ka šai 
vietā pie tik viesmīlīgiem ļaudīm, 
kādi sastopami Ropažu draudzē, 
būtu vērts braukt ciemos vēlreiz!

Dievnams vidū – ciems apkārt. Neogotikas architektūras stilā 
būvētā Ropažu ev. lut. baznīca.  Celta 1893. gadā pēc Gotfrīda 
Krona projekta // Foto: Lāsma Gaitniece

Cēsis 20. septembrī ikgadējā reģionālajā vizītē apmeklēja 37 
Latvijā akreditētie ārvalstu vēstnieki. Lai izlocītu kājas pēc brau  
c iena ar autobusu, vispirms tika iepazīstināti ar Vidzemes koncertzāli. 
Tad notika oficiālā pieņemšana pie Cēsu novada domes priekšsēža 
Jāņa Rozenberga, kur vēstnieki guva visaptverošu informāciju par 
novada ekonomisko attīstību un nākotnes vīziju. Bet ekskursijā pa 
Cēsīm iepazinās ar tās kultūrvēsturisko mantojumu – Viduslaiku 
pili, Rožu laukumu, Sv. Jāņa ev. lut. baznīcu un baudīja pilsētas 
sakopto vidi un cēsnieku viesmīlību. 

Daugavpilī 21. septembrī darba vizītē ieradās Dānijas vēstnieks 
Latvijā hanss Braska un Nīderlandes vēstnieks Jans Piters Lan  
g en bergs. Viņi jau agrāk ir bijuši Daugavpilī, tāpēc sekojuši polī tis
kajām batālijām. Tagad bija iespēja iepazīties ar kārtējo jauno pilsē 
tas domes priekšsēdi Rihardu Eigimu. Vēstniekus interesēja pilsētas 
ekonomika un darbs ar nacionālajām minoritātēm. R. Eigims uz  svē
ra, ka šobrīd pats svarīgākais ir projektu sagatavošana un ES finan
cējuma piesaiste. Vēstnieki apmeklēja cietoksni, Marka Rotko māk
slas centru, kur notika arī apaļā galda diskusija ar plašsaziņas līdzek
ļu pārstāvjiem. Nobeigumā bērnu namā “Priedīte” tika rīkots LEGo 
pasākums bērniem. Vēstnieki izteica gatavību apmeklēt Daugavpili 
arī nākamajā gadā, kad Latvija svinēs simtgadi. 

Cēsīs 30. septembrī plkst. 17 Vidzemes koncertzālē “Cēsis” no 
ri sināsies Cēsu Kultūras un tūrisma centra jauktā kora “WENDEN” 
30 gadu jubilejai veltīts sarīkojums “Rotājas saulīte sudraba kalnā”. 
Diriģente Marika SlotinaBrante teic, ka repertuārā iekļautās Spēka 
dziesmas ļaus piepildīt laiku un telpu ar Balto, Saules un Mīlestības 
enerģiju. 

Gulbenē, Mazsalacā, Valmierā, Aizkrauklē no 15. līdz 20. sep
tembrim iedzīvotājiem bija iespēja apskatīt Nacionālo bruņoto spē
ku (NBS) militāro techniku, ekipējumu un ieročus, kā arī tikties ar 
NBS un NATo kaŗavīriem. To nodrošināja NBS Sauszemes spēku 
Mehanizētā kājnieku brigāde sadarbībā ar Zemessardzes 2. Vidze 
mes un 3. Latgales brigādes bataljonu.

Aizputes novada Tūrisma informācijas un Mūžizglītības centrs 
7. un 8. oktobrī aicina kopā ar ornitologu Ritvaru Rekmani doties 
vērot gājputnus Aizputes un Apriķu apkārtnē, kuri jau sākuši posties 
ceļam uz siltajām zemēm. Pieteikšanās pa epastu: turisms@aizpute.lv 
vai tālruni: +371 28617307 līdz 6. oktobrim.

(Turpinājums 11. lpp.)
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S Ē R A S

Ī S Z I ņ A S
Latvijas Bērnu fonds šovasar noorganizēja 23 vasaras nomet

nes, kuŗās bez dalības maksas atpūtās 600 bērni no visiem Latvijas 
re  ģioniem. 10 nometnes bija bērniem ar īpašām vajadzībām un 
divas – bērniem no audžu un aizbildņu ģimenēm. Financiālo at 
balstu snie dza ziedotāji labdarības akcijās “NEPAEJ GARĀM!” – 
A/S “Latvijas valsts meži”, ABLV Charitable Foundation, Rīgas domes 
Izglītības, kultūras un sporta departaments, A/S “Latvijas finie 
ris”,  Rietumu Bankas labdarības fonds, SIA “Admirāļu klubs”, SIA 
“Latvijas mobilais telefons” un citi. 

Daugavpils Vienības nama koncertzālē tika nosvinēta orķestra 
“Daugavpils Sinfonietta” 10 gadu jubileja ar koncertu “Tikšanās 
ar draugu”. Tā mākslinieciskais vadītājs un diriģents ir Aivars Broks. 
Klausītājiem bija sagatavota daudzveidīga populārās mūzikas pro
gramma, kuŗā bija iekļauti klasiskie, romantiskie un mūsdienu 
skaņdarbi.

Jelgavas novada vecākā iedzīvotāja Katrīna Brēdiķe 19. septembrī 
nosvinēja 102. dzimšanas dienu sociālās aprūpes un rehabilitācijas 
centrā “Eleja”. Viņu sirsnīgi ar dāvanām apsveica Jelgavas novada 
domes priekšsēdis Ziedonis Caune un Labklājības pārvaldes vadītāja 
Ilze Brakmane. Šovasar viņa piedalījās Latvijas mēroga projektā – 
dokumentālajā filmā “Piedzimt kopā ar Latviju”, kuŗu demonstrēja 
Rundāles pilī. 

Liepājā 16. septembrī rakstnieka Egona Līva (1924 – 1989) 
piemiņas balvu “Krasta ļaudis” saņēma Andra Manfelde par grā
matu “Virsnieku sievas” nominācijā “Labākais oriģinālliterātūras 
prozas darbs latviešu valodā”, informē konkursa organizātori – 
Liepājas pilsētas Kultūras pārvalde sadarbībā ar Latvijas Rakstnieku 
savienību, Liepājas universitāti, Latviešu Valodas un literātūras 
skolotāju asociāciju un Piejūras pilsētu literāro akadēmiju. Latvijas 
mācību iestāžu audzēkņi tika aicināti rakstīt literārās pasakas ar 
moto “Ietin Latviju pasaku villainē”. Galveno balvu ieguva Anna 
Paula Spriedēja no Jāņa Čakstes Liepājas pilsētas 10. vidusskolas par 
darbu “Pasaka par dvēseļu gulbjiem”. Konkursā tika pasniegtas arī 
vairākas specbalvas. 

Latvijas lauksaimniekiem septembrī lietavu izraisītie plūdi 
radījuši zaudējumus 50 līdz 60 miljonu eiro, informē biedrības 
“Zemnieku saeima” priekšsēdis Juris Lazdiņš. Latvijā kopumā no 
vākti 80% graudu. Prognozētā kopraža varētu būt virs diviem mil
joniem tonnu. Tomēr Latgalē ir simtiem saimniecību, kur labība un 
kartupeļi joprojām mirkst ūdenī. Lauksaimnieki cer uz kompen sā
cijām no Latvijas valdības un ES fondiem. Zemkopības ministrija     
ar Igaunijas un Lietuvas lauksaimniecības ministrijām konsultēsies 
par iespējām Baltijas valstīm kopā vērsties Eiropas Komisijā ar pra
sību sniegt atbalstu plūdos cietušajiem lauksaimniekiem.

Dignājas evaņģeliski luteriskajā baznīcā veikta lustras restau
rācija, kuŗu financiāli atbalstīja Rietumu Bankas “Labdarības fonds” 
un Jēkabpils novada pašvaldība. Lustru, kas varētu būt izgatavota 
Italijā no 1900. līdz 1920. gadam, restaurēja Ints Lūsis no Rundāles 
pils un metālmākslinieks Jānis Lasmanis. Tā ir elektrificēta ar jaunām 
svecītēm, atjaunots arī deviņu spuldzīšu papildu apgaismojums. 

īsziņas sagatavojusi Valija Berkina

Lai gan šogad Latvijā ražas ie 
vākšanu zemniekiem traucē lie
tavas, tomēr, kā ik gadus, tiks svi
nēti Ražas svētki. Arī uz Lon
donas lielpilsētas akmeņiem mī 
tošajiem rudens ir pateicības 
laiks, kad bija ierasts Pļaujas 
svētkos izrauties no pilsētas un 
pabūt dabas tuvumā Rovfantas 
dievnamā. Tā kā Rovfanta vairs 
nav pieejama, šogad Pļaujas svēt
ku pateicības dievkalpojumu   
no  turēsim Londonā, Zviedru 
diev namā, svētdien, 8. oktobrī, 
plkst. 14. Katram no mums ir  
par ko pateikties Dievam, kuŗš 
katru no mums un mūsu draudzi 
un sabiedrību kopumā arī šo 
gad savā žēlastībā un labestībā    
ir svētījis. Kāda šogad ir bijusi 
tava raža, tavs ieguvums,  uz ko 
ar pateicību, gandarījumu un 
prie ku atskatīties? Dalīta bēda ir 
pusbēda, dalīts prieks ir dubults 
prieks, tāpēc esi aicināts nākt un 
dalīties ar savu pieredzi, lūgšanu, 
dziesmu, ziedojumu vai groziņu 
šī gada Pļaujas svētku diev kal
pojumā un sadraudzībā pēc tam. 
Dievkalpojumu ar skanīgām bal
sīm kuplinās Londonas latviešu 
koris. Paredzētas arī svētdienas 
skolas nodarbības bērniem.

ELīZA ZIKMANE Pateicības laiks
Pateicības iezīmē notiks arī 

dievkalpojums svētdien, 22. ok 
tobrī, plkst. 14 turpat Zviedru 
dievnamā. Pieminēsim 500 ga 
dus kopš Reformācijas. Latvijas 
territorija bija viena no pirmajām 
zemēm, kas pieņēma luterisko 
mācību. Pateicoties Reformācijas 
kustībai, mums ir Svētie Raksti 
latviešu valodā, kas palīdzējuši 
veidoties mūsu rakstītajai valo
dai. Tāpat Reformācija ir bijusi 
pamatā vispārējās izglītības at  tīs
tībai. Reformācijas izcīnītā sirds
apziņas un ticības brīvība tālāk 
veda uz citām brīvības formām. 
Šogad latviešu tauta piemin 200 
gadus kopš dzimtbūšanas atcel
ša nas Kurzemē 1817. gadā. Citos 
novados brīvlaišana notika vēlāk. 
Brīvība deva iespējas tālākai iz 
glī tībai, attīstībai, pašiem savu 
or  ganizāciju un uzņēmumu di 
bināšanai. Bet nepagāja pat gad
simts, kad daudz ko no uzceltā 
nopostīja kaŗa vēji un liela daļa 
tautas bija aizdzīta bēgļu gaitās 
Krievijā. 1917. gadā oktobrī, laikā 
starp divām revolūcijām, Petro
gradā latvieši ar dievkalpojumu 
svinēja Reformācijas 400. gada
dienu. Ar šo dievkalpojumu dar
bu sāka Latviešu evaņģeliskā lu 

teriskā pagaidu konsistorija, kas 
apvienoja latviešu draudzes un 
iezīmēja pirmsākumus Latvijas 
evaņģeliski luteriskajai Baznīcai, 
kas tika izveidota Latvijas brīv
valsts laikā.

Tagad, 2017. gadā, mēs, latvieši, 
esam brīvāki nekā jebkad, vairs 
neesam piesieti nedz zemei, nedz 
muižnieku vai baznīcas varai, 
varam brīvi ceļot, izglītoties, ru 
nāt, dziedāt un Dievu slavēt savā 
valodā. Par brīvības dāvanu va 
ram pateikties, to svinēt un par 
to priecāties. Patiesa brīvība nav 
bezmērķīga: nav tik svarīgi,  no 
kā mēs esam brīvi, bet gan kam, 
uz ko esam brīvi, kādam mērķim. 
Tādēļ brīvība ir arī izaicinājums 
un uzdevums, kas ietver atbil

dību. Atceroties, kā mūsu priekš
gājēji lika lietā viņiem doto brī
vību, pārrunāsim un jautāsim 
sev: kādiem mērķiem mēs, lat
vieši, 21. gadsimtā izmantojam 
mums doto brīvību?

Būsiet mīļi gaidīti dievkalpo
jumos un sarīkojumos draudzes 
vidū ne vien šajā oktobrī, bet arī 
citās reizēs!

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā

IRĒNE MELLIS
Dzimusi 1916. gada 22. jūnijā Kostromā, Krievijā,
mirusi 2017. gada 5. augustā Stokholmā, Zviedrijā

“Dusi saldi, māmiņ…”
Par viņu sēro un mīļā piemiņā paturēs

meita Inga ar ģimeni

Ar skumjām paziņojam, 
ka Mūžībā aizgājis mūs tēvs 

ERNESTS BERNhARDS DĪRIķIS
(miris 2017. gada 21. septembrī)

Zemes klēpī guldīsim 2017. gada 4. oktobrī pulksten 16
Wilford Hill Crematorium

Sandra un Lolita Dīriķis
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PA Z I ņ O J U M I
ANGLIJA
DIEVKALPOJUMI
APVIENOTAJĀ LONDO

NAS LATVIEŠU EV. LUT. UN 
MIERA DRAUDZĒ

Svētdien, 8. oktobrī, plkst. 14 
Pļaujas svētku dievkalpojums ar 
dievgaldu. Dievkalpojumā pie
da līsies Londonas latviešu koris, 
būs arī nodarbības bērniem. 
Svēt dien, 22. oktobrī, plkst. 14 
Ref ormācijas dievkalpojums ar 
dievgaldu Ticības atjaunošanas 
svētku iezīmē.

ZIEMEĻANGLIJAS DRAU
DZE, māc. D. Vāvere

Bradfordā, Vācu baznīcā (The 
German Protestant Church), 29 
Great Horton Road, Bradford, 
BD7 1AA, svētdien, 15. oktobrī, 
plkst. 11 Pļaujas svētku dievkal
po  jums.

MANČESTERAS DRAU
DZE, māc. D. Vāvere

Mančesterā, Vācu baznīcā (Mar
tin Luther Kirche), 9 Park Road, 
Stretford, M32 8FE, svēt dien,      
8. oktobrī, plkst. 13.30 Pļau jas 
svētku dievkalpojums.

VIDUSANGLIJAS DRAU
DZE, māc. V. Vāvere

Lesterā, St. Ursula’s Chapel, 
Wyggestons, 160 Hinckley Road, 
Leicester, LE3 0UX, sestdien,         
7. oktobrī, plkst. 14 Pļaujas svēt
ku dievkalpojums.

Birminghamā, All Saints baz
nīcā, Kings Heath, B14 7RA, svēt
dien, 8. oktobrī, plkst. 14.30 
Pļau jas svētku dievkalpojums.

“Straumēnos”, Zaļajā zālē, 
Catt  horpe Manor, Lilbourne Road, 
Catthorpe, Lutterworth, LE17 6DF, 
svētdien, 22. oktobrī, plkst. 10 
dievkalpojums.

A U S T R U M A N G L I J A S 
DRAU DZE, māc. V. Vāvere

Derbijā, Chapel of St.Mary on 
the Bridge, Derby, DE1 3AT, svēt
dien, 1. oktobrī, plkst. 12 Pļaujas 
svētku dievkalpojums.

Notinghamā, Trinity Lutheran 
Church, 67 Homefield Road, As 
pley, NG8 5GH, svētdien, 1. ok 
tobrī, plkst. 15 Pļaujas svētku 
dievkalpojums.

Mansfīldā St. Peters’s and St. 
Paul’s Church, Mansfield, NG18 
1AP, sestdien, 7. oktobrī, plkst. 
11 Pļaujas svētku dievkalpojums.

Pīterborovā, St. Mark’s Church 
Centre, Peterborough, PE1 2SN, 
sestdien, 14. oktobrī, plkst. 16 
Pļaujas svētku dievkalpojums.

ZVIEDRIJA
Andreja Eglīša Latviešu Na  cio

nālais fonds (AELNF) Zvied rijā 
aicina atzīmēt fonda 70 gadu 
pastāvēšanu, apmeklējot jubile
jas koncertu un tam sekojošu 
saviesīgo vakaru sestdien, 14. 
ok  tobrī, plkst. 16 Somu baznīcā, 
Slottsbacken 2, Stokholmas vec
pilsētā. Uz jubilejas sarīkojumu 
aicina AELNF valde.

DIEVKALPOJUMI
STOKhOLMAS ev. lut. drau

dzes Pļaujas svētku dievkalpo
jums svētdien, 1. oktobrī, plkst. 

14 Somu baznīcā (Finska kyrkan, 
Slottsbacken 2BC, Gamla Stan, 
Stockholm). Dievkalpojumu va 
dīs mācītāja Ieva Graufelde, pie 
ērģelēm Rūta Baumgarte. Diev
kalpojumu kuplinās Zvied rijas 
Radio simfoniskā orķestra vijol
niece Renāte Kļaviņa. Pēc diev
kalpojuma draudzes namā kafi
jas galds un loterija. Lūdzu, pa 
ņemt līdzi loterijai laimestu zie
dojumu. Visi mīļi aicināti un 
gaidīti!

VESTEROSAS ev. lut. drau
dzes Pļaujas svētku dievkalpo
jums sestdien, 7. oktobrī, plkst. 
14 Zvirbulīša kapella (Sparvens 
kapell, Kungsfågelgatan 10B, Ves
te rosā). Mācītāja Zilgme Eglīte. 
Pēc dievkalpojuma sadraudzība 
pie kafijas galda. Visi mīļi gaidīti. 

UPSALAS ev. lut. draudzes 
Pļaujas svētku dievkalpojums 
svēt  dien, 8. oktobrī, plkst. 16 
Vin dhemas baznīcā (Vindhems 
kyrka, Vindhemsgatan 9, Upsalā). 
Dievkalpojumu vadīs mācītāja 
Ieva Graufelde. Pēc dievkalpoju
ma draudzes namā sarīkojums. 
Visi mīļi gaidīti!

VĀCIJA
Štutgartē, Vecās Pils kapellā, 

Schlos skirche, Am Schillerplatz, svēt 
dien, 1. oktobrī, plkst. 15 Pļau jas 
svētku dievkalpojums lat  viešu un 
vācu valodā, ar diev galdu. Ērģel
nieks Dmitrijs Hot čenko, mācītājs 
Elmārs E. Rozītis. Sekos draudzes 
vakars senās sakristejas telpās.

Ludvigshāfenā, Svētā Ludviķa 
baznīcā, Sankt Ludwig, Bismarck 
un Wredestrasse krustojumā, svēt 
dien, 8. oktobrī, plkst. 15 diev
kal pojums. Kalpos mūsu drau
dzes mācītājs Rinalds Gulbis. Pēc 
dievkalpojuma sekos azaids ar 
groziņiem un draudzes piln sa  
p ul ce draudzes telpās. 

Minsteres latviešu ev. lut. 
drau dzes Pļaujas svētku dievkal
pojums ar dievgaldu svētdien,   
8. oktobrī, plkst. 10.30. LCM, 
Salzmannstr. 152, Minsterē. Kal
pos prāv. Klāvs Bērziņš, pie kla
vierēm Judīte Bitāne. Bērniem 
nodarbības svētdienskoliņā. Pēc 
dievkalpojuma kafijas galds ar 
līdzi atnestiem našķiem! Visi 
mīļi lūgti un aicināti!

Esslingenā piektdien, 13. ok 
to  brī, paredzēts svinīgi atzīmēt 
archibīskapa prof. T. Grīnberga 
kapa atzīšanu kā Esslingenas pil
sētas goda kapu. Norise: plkst. 16 
pulcēšanās pie archibīskapa prof. 
T. Grīnberga kapa Esslingenas 
Plīnsavas kapos. Plkst. 16.30 diev
kalpojums Dienvidus baznīcā, 
Suedkirche, Spitalsteige 3, ar Vir
tembergas bīskapu Dr. O. July un 
archib. emer. Elmāru E. Rozīti. 
Plkst. 17.15 pieņemšana Dien
vidus baznīcas draudzes telpās. 
Piedalīsies Latvijas jaunā vēst
niece Vācijā Inga Skujiņa un 
Esslingenas pilsētas pārstāvji. 
Visi laipni aicināti. 

Lībekā, Lorenca baznīcā, 14. 
oktobrī plkst. 14 dievkalpojums 

ar dievgaldu. Kalpo diak. L. Ur dze, 
pie ērģelēm Liene orinska. Pēc 
dievkalpojuma uzkodas.

Bekhofas latv. baznīcā (Am 
Beckhof 44, Bielefeld) 15. oktobrī 
plkst. 14.30 dievkalpojums ar 
dievgaldu. Kalpo diak. L. Urdze. 
Pēc dievkalpojuma kafijas galds 
draudzes namā.

Minhenes Latviešu luterāņu 
draudze ielūdz uz Pļaujas svētku 
dievkalpojumu ar dievgaldu 
svēt  dien, 15. oktobrī, plkst. 12 
Minhenē, Augustinum Neufrie
den heim Simeona kapella, Stifts
bogen 74, 81375 München. Diev
kal pojumu vadīs mācītāja Dr. 
Ilze ĶezbereHärle. Pēc dievkal
pojuma sadraudzība tuvējā ka 
fejnīcā. Mīļi aicināti latvieši ar 
radiem un draugiem no tuvienes 
un tālienes!

Memmingenā, Kristus baznī
cā, Dunantstr. 8, svētdien, 22. ok 
tobrī, plkst. 11.15 dievkalpo
jums. Māc. Elmārs E. Rozītis. Se 
k os kafijas galds draudzes namā. 

Oldenburgā, ohmstedes baz
nī  cas draudzes namā, Butjadin
ger Str. 59, 22. oktobrī plkst. 11 
dievkalpojums ar dievgaldu. Kal
po diak. L. Urdze, pie ērģelēm 
Dr. A. Rosenbergs. Pēc dievkal
pojuma kafijas galds.

hanoverā, Markus baznīcas 
draudzes namā, Hohenzollernstr. 
54, 29. oktobrī plkst. 14 diev
kalpojums ar dievgaldu. Kalpo 
diak. L. Urdze. Pēc dievkalpoju
ma pārrunas pie kafijas galda.

VISVALDIS LĀCIS 93 GADU 
VECUMĀ NOSKRIEN 

BERLĪNES MARATONU
Berlīnē vienlaikus ar Bundestāga 

vēlēšanām notika arī maratons.  
Tā vecākais dalībnieks bija Visval
dis Lācis no Latvijas. Visvaldis 93 
ga   du vecumā pirmo reizi debitēja 
starptautiskajās sacensībās. Saska
ņā ar organizātoru informāciju 
nā  kamais vecākais dalībnieks sa 
rakstā bija sportists no Lielbrita
nijas, kuŗam ir 90 gadu. 

Vairāk nekā 42 kilometru garajā 
distancē Lāci pavadīja arī mazdēls, 
bet skatītāji veltīja aplausus. Pub
licists un bijušais Saeimas deputāts 
jūtas labi un ir apņēmības pilns 
piedalīties arī citos maratonos. 
Ko  pumā sacensībās piedalījās 40 
tūkstoši dalībnieku.

SIMANOVIČS LABO 
GINESA REKORDU 

Jelgavnieks Edgars Simanovičs 
sasniedza jaunu Ginesa rekordu 
12 stundu skriešanā uz mecha
niskā skrejceliņa jeb skriešanas 
trenažieŗa. Viņš  veica 144,42 kilo
metrus.

Ginesa rekorda mēģinājums 
startēja plkst. 8 no rīta svētdien, 
24. septembrī, un finišēja plkst. 20 
tirdzniecības centrā Alfa. Lai labo
tu līdzšinējo rekordu, kas kopš 

2016. gada augusta piederēja ame
rikānim Ronijam Delzeram, lat
vietim vajadzēja noskriet vairāk 
nekā 143,84 kilometrus. Rekorda 
mēģinājuma laikā dalībniekam bija 
atļauts apstāties, lai atpūstos, taču 
laiks ritēja uz priekšu. Simanovičs 
vairākkārt šo iespēju izmantoja, 
atvelkot elpu īsām pauzēm, lai pa 
ēstu, apmeklētu tualeti vai saņem
tu kāju masāžu un pēc tam turpi
nātu skrējienu. Skrējienu uzrau
dzīja divi liecinieki, kas bija viena 
no daudzajām obligātajām prasīb ām.

OSTAPENKO IZCĪNA 
SEULAS 

WTA INTeRNATIoNAL 
TURNĪRA TITULU

Latvijas tenisiste Aļona osta
pen ko smagā cīņā izcīnīja Seulas 
WTA International serijas turnīra 
titulu, tiekot pie otrās trofejas kar
jērā. Sacensībās ar pirmo numuru 

izliktā ostapenko finālā ar 6:7 
(5:7), 6:1, 6:4 uzvarēja brazīlieti 
Be  atrīsu AdadžuMaju. Līdz ar to 
ostapenko tikusi pie otrā titula 
kar jērā. Viņas pirmais tituls bija 
šīs vasaras sākumā, kad Latvijas 
zvaigzne triumfēja prestižajās 
Fran cijas atklātajās meistarsa cīk
stēs. Par uzvaru šajā turnīrā osta
penko nopelnījusi 280 WTA ran
ga punktus, un viņa pakāpusies  
uz septīto vietu šogad nopelnīto 
punk tu ieskaitē, tuvojoties dalībai 
sezonas nobeiguma turnīrā. Lat
vijas tenisiste turnīrā bija izlikta ar 
pirmo numuru un jau pēc pirmās 
kārtas bija palikusi vienīgā no 
pirmā piecdesmitnieka sportis
tēm, kas joprojām turpināja dalību 
sacensībās.

BRIEDIS VALSTS 
PIEŠķIRTO PRĒMIJU

 ZIEDOS LABDARĪBAI

Latvijas labākais bokseris Mairis 
Briedis valsts prēmiju 28 458 eiro 
apmērā, ko saņēma par pasaules 
čempiona titulu, izlēmis ziedot lab
darībai. Briedis pavasarī uzva rēja 
Vācijas sportistu Marko Huku, 
izcīnot Pasaules Boksa padomes 
(WBC) pasaules čempiona titulu 
pirmā smagā svara katēgorijā.

Pēc likumdošanas Briedim     
val sts prēmija nepienācās, tomēr 
sa  biedrībā sākās aktīvas diskusijas 
par šo nozīmīgo panākumu, līdz 

ar to jau nepilnas divas nedēļas 
pēc cīņas valdība lēma Briedi ap 
balvot no līdzekļiem nepare dzē
tiem gadījumiem ar 28 458 eiro 
prēmiju, kas ir identiska, kāda 
pienākas par pasaules čempiona 
titulu olimpiskajos sporta veidos.

PORZIņģIS GATAVS KĻūT 
PAR KNICKs LĪDERI

Latvijas basketbolists Kristaps 
Porziņģis pēc sava komandas 
bied ra Karmelo Entonija aiz mai
nīšanas ir gatavs kļūt par Nacio
nālās basketbola asociācijas (NBA) 
kluba Ņujorkas Knicks līdeŗi, savā 
pirmajā intervijā pēc atgriešanās 
ASV teica Kristaps.

Pēc ilgām sarunā, nesen En 
tonijs tika aizmainīts uz okla
homasitijas Thunder vienību. Ta 
gad Knicks vadība plāno koman  
du veidot ap Porziņģi. “Esmu ga 
tavs šim izaicinājumam,” intervijā 
portālam nydailynews.com sacīja 
Porziņģis. “Es šim momentam sevi 
esmu gatavojis.” “Karmelo man 
bija mentors. Viņš man bija kā 
lielais brālis no pirmās dienas. Es 
viņam aizsūtīju ziņu, sakot, ka 
augstu novērtēju, ka varēju no 
vi  ņa mācīties. Es viņu ļoti cienu,” 
stāstīja Latvijas basketbola zvaig
zne, kurš arī nedaudz pajokojās ar 
savu bijušo komandas biedru. 
“Tāpat viņam teicu, ja viņš ne 

ņems līdzi savu Rolls Royce auto
mašīnu, tad varu par to parū
pēties.”

BAGATSKIS NETURPINĀS 
VADĪT VALSTS IZLASI

Ainars Bagatskis vairs nevadīs 
Latvijas basketbola izlasi, treneris 
paziņoja Latvijas Basketbola sa 
vie  nības rīkotajā preses konfe
rencē. “Gribētu pateikt savienībai 
paldies par sadarbību un uzticēto 
iespēju vadīt Latvijas izlasi,” iesāka 
50 gadus vecais Ainars Bagatskis. 
“Man ir svarīga arī statistiskā iz 
augsme, ne tikai izcīnītā vieta, un 
katru turnīru šajā ziņā esam spē
ruši mazu solīti uz priekšu. Ap 
sverot visus par un pret, esmu 
nolēmis, ka tagad nevēlos turpi 
nāt darbu ar izlasi. Nekad nesaki 
nekad, bet kaut kāds posms, astoņi 
gadi, astoņas vasaras pie izlases 
stūres ir noiets. Viens no iemes
liem ir jaunā Pasaules kausa iz 
cīņas atlase, kuŗas laikā nav izlasi 
iespējams savienot ar darbu labā 
klubā. Valdes sēdē  ieteicu, lai dar
bu turpinātu Arnis Vecvagars un 
Artūrs VisockisRubenis, ja tas ir 
iespējams. Nebūtu godīgi tagad 
piekrist turpināt darbu, bet tad 
pēkšņi pateikt, ka esmu saņēmis 
labu piedāvājumu no kluba. Taču 
esmu gatavs izlasei palīdzēt jeb
kādā statusā.”

P. Karlsons


